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4G комуникациите 
идват 
в България 
след 2 години

Новини ▶ 6
Последно: 
Частни 
плажове няма 
да има

Компании и пазари ▶ 10

Toshiba ще строи  
соларен парк  
в Ямбол 

Компании и пазари  ▶ 8

Производството 
на консерви  
е спаднало  
с 80% за година
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Sofix: 383.48

   -0.42%

Още 
еднО 
тъмнО 
лятО
Обещаният от НЕК  
далекопровод от Айтос 
до “Слънчев бряг” 
няма да е готов за 
началото на следващия 
туристически сезон. 
Така районът на 
север от Бургас ще 
посрещне и лятото на 
2011 г. с опасността 
от пренатоварване на 
мрежата и неочаквани 
спирания на тока
▶ 6 Илюстрация: 

Вихър Ласков
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Печеливш
Васил Велев

Губещ
Брайън коуен 

Публичният холдинг “Стара планина Холд” АД, 
ръководен от Васил Велев, очаква в края на август 
да отчете 46.8% ръст на консолидираните 
продажби до 44.4 млн. лв. През юли компанията 
има продажби за 6.2 млн. лв., като с натрупване за 
седемте месеца показателят достига 39.9 млн. лв.

Повече на стр. 9  

Рейтинговата агенция Standard&Poor’s намали с едно ниво 
кредитния рейтинг на Република Ирландия. Рейтингът 
на ирландските правителствени облигации вече е АА-. 
Причината са големите разходи на правителството, 
оглавявано от Брайън Коуен, за спасяване на финансовия 
сектор в страната.

 Повече на стр. 13

Мнения

По темата “Геновева 
алексиева от ГерБ подаде 
оставка” 

За съжаление “новият мо-
рал” на ГЕРБ е да се подават 
оставки, когато излезе 
публична информация за 
злоупотреби, липса на мо-
рал и етичност и корупция. 
До този момент или всички 
си затварят очите, или 
също толкова лошо - никой 
не гледа какво става.

Генова 
 

По темата “Първите 
роми от Франция кацат 
във Варна” 

Преселения, такава е ис-
торията. Гръцки колонис-
ти, арменци, келти, после 
номади, славяни, българи. 
Една силна смес!

Читател 

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Нови правила и 
стари номера. Или 
кратка история на 
грешните реше-

ния за налагането на 
ипотеки, а впоследствие 
и възбрани на привати-
зирани дружества.

2 Нов удар на НАП 
в Приморско 
разкри укрити 
близо 550 хил. лв. 

в ресторант. Собстве-
никът на заведението 
се нахвърлил срещу 
данъчните.

3 11 дружества се 
състезават за 
ремонта на Око-
ловръстното. 

Проектът е на стой-
ност 56 млн. лв. по ОП 
“Регионално развитие”.

Оставка има,  
чувство за вина няма
Геновева Алексиева 
подаде оставки като 
зам.-председател 
на две комисии, но 
остава в парламента 

Седмица след началото на 
поредния скандал на ГЕРБ 
в здравеопазването главното 
действащо лице Геновева 
Алексиева подаде оставка от 
зам.-председателските пост-
ове в комисиите по здра-
веопазване и по социална 
политика. Тя обаче остава 
депутат и председател на 
ГЕРБ - Жени. Оставките ста-
наха факт след двата сканда-
ла, в които Алексиева беше 
замесена в последните дни: 
Че е журирала на конкурс 
за доценти, в който участва 
и дъщеря й, както и че е 
прокарала клинична пътека 
за заболяване, което не се 
лекува в болница, за да из-
точва НЗОК. 

Свободни съчинения
Случаите разединиха пред-
ставителите на управлява-
щата партия. Председате-
лят на парламента Цецка 
Цачева например застана 
зад нея, докато председа-
телят на здравната комисия 
Десислава Атанасова беше 
на мнение, че колегата й 
трябва да подаде оставка. 
Самата Геновева Алексиева 
многократно обясни, че в 
действията й няма нищо 
нередно. Оказа се, че ос-
тавките й в сряда също не 

насила

Моралът 
е в закона. 
Според 

закона аз трябва да 
участвам (в конкур-
са за доценти - бел. 
ред.). Моралът не е 
отделен от закона

Геновева алексиева, 
депутат от ГЕРБ

Сряда
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цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.55089   

+0.74%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26110   

     -0.73%
Българска народна банка

Sofix: 385.11

   -0.18%
Българска фондова борса

BG40: 109.50 

-0.22%
Българска фондова борса

Компании ▶ 6
ДКЕВР спря 
да спекулира с 
цената на газа

Новини ▶ 7

Над 20 млн. лв 
от алкохолен акциз 
са влезли в хазната 
през юли 

“Доставчиците ще плащат 
такса при неспазване на 
поръчаните количества”, 
каза Ангел Семерджиев

Ангелов иска 
намаляване на  
правомощията 
на Първанов 

Компании ▶ 8

Новини ▶ 3

Компании ▶ 9

11 дружества 
в надпревара 
за ремонта на 
околовръстното

Шести пореден 
ръст на лошите 
кредити от 
началото на 
годината

Нови правила 
и стари Номера

Държавата налага  
запори и възбрани върху 
имоти, които са част от прива-
тизационни сделки, без да уведо-
мява собствениците  ▶ 4-5

Илюстрация: Вихър Ласков

РЕДАКцИОНЕН ЕКИП
I зам. главен редактор
Георги АНДРЕЕВ - 4395825
gandreev@pari.bg
Зам. главен редактор  
Мария ВЕРОМИРОВА - 4395865 
mveromirova@pari.bg
Зам. главен редактор
Иван БЕДРОВ - 4395838
ivan.bedrov@pari.bg
инВеСТиТор
Мирослав ИВАНОВ - 4395867
mivanov@pari.bg 

НАцИОНАлЕН БИЗНЕСВСЕКИДНЕВНИК
www.parI.bg
ул. КНяЗ БОРИС I №161
София 1202
e-mail: office@pari.bg   
информация: 4395800
издава
Бизнес Медиа Груп АД, 
част от Bonnier Business Press

иЗПълниТелен дирекТор и 
ГлаВен редакТор   
лилия АПОСтОлОВА  
4395802
lapostolova@pari.bg
Мениджър реклаМа 
Станислава АтАНАСОВА
 4395851  
satanasova@pari.bg
УПраВиТелен СъВеТ
лилия АПОСтОлОВА
Ричард КлЕГ
Стефан НЕДЕлЧЕВ

БиЗнеС
Мила КИСьОВА - 4395863 
mkisiova@pari.bg
жУрналиСТи 
Биляна ВАЧЕВА - 4395866 
bvacheva@pari.bg
Филипа РАДИОНОВА - 4395866 
philippa.radionova@pari.bg
Дарина ЧЕРКЕЗОВА- 4395877 
dcherkezova@pari.bg
Красимира яНЕВА - 4395876 
kyaneva@pari.bg
Иглика ФИлИПОВА - 4395867
iphilipova@pari.bg

Атанас ХРИСтОВ - 4395818 

ahristov@pari.bg 

Николета цВЕтКОВА - 4395876 

ncvetkova@pari.bg

Радослава ДИМИтРОВА - 4395823 

rdimitrova@pari.bg

Елина ПулЧЕВА - 4395877 

epulcheva@pari.bg

Елена ПЕтКОВА - 4395857 

elena.petkova@pari.bg

Георги ГЕОРГИЕВ - 4395868 

ggeorgiev@pari.bg

ФоТоредакТор 

Марина АНГЕлОВА - 4395879

mangelova@pari.bg

докУМенТация - 4395884

реклаМа  -  4395872, 4395891  

факс  4395826

аБонаМенТ и раЗПроСТранение 

4395835, 43 95 836

СЧеТоВодСТВо - 4395815

ПеЧаТ: Печатница София ЕООД

ISSN 0861-5608

Още  
по-високо 
оценявам 

решението й достой-
но да излезе от ситу-
ацията, като подаде 
оставки, за да може 
спокойно да се изя-
сни на обществото 
откъде идва кампа-
нията срещу нея

Бойко Борисов, 
министър-председател 

Геновева алексиева обясни, че всичко тръгва от личния й конфликт с 
някои офталмоложки
▶

са резултат от внезапно 
появило се чувство за вина. 
Тя за пореден път посочи, 
че не е нарушила Закона за 
научните степени и звани-
ята, но не спомена нищо 
за Закона за конфликт на 
интереси, според който та-
къв има, ако публично лице 
има частен интерес за себе 
си или за свързано лице. 
По въпроса за клиничната 
пътека за т.нар. мързеливо 
око Алексиева твърди, че 
има случаи, при които за 
това е нужна специална 
апаратура. 

на килимчето  
при шефа
Всъщност решението да 
подаде оставка Алексие-
ва е взела след разговор с 
премиера и председател на 
ГЕРБ Бойко Борисов. С това 
стана поредният човек на 
ГЕРБ, който след разговор 
с Борисов “доброволно” се 
отказва от постове, които 
преди това не е искал да на-
пусне. Тя обаче е на мнение, 
че скандалите не са това, 
което са, а плод на лични 
атаки, които не трябва да 
се отразяват на имиджа на 
ГЕРБ. Борисов също опреде-
ли случаите като кампания 
срещу Алексиева, а оставки-
те като “достойно излизане 
от ситуацията”. 

Филипа радионова

СНИМКА ЕМИлИя КОСтАДИНОВА
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цитат

При акция „Дупетата” ГДБОП и 
органите на ДВСК  са конфиску-

вали над 130 тона изрезки от колбаси, 
предназначени за унищожаване

Число на деня

98% 
от държавната субсидия за неправителствения 

сектор за тази година е дадена, без да бъдат прове-
дени конкурси, показват данни на “Информационен 
портал за НПО в България” - www.ngobg.info. 

▶

 Министърът на земеделието и храните Мирослав найденов обясни, че  
на професионален жаргон така се наричат изрезките от краищата на колбасите 

 Стриктните ограничения за размера на таксите и по-малкото студенти са 
причините университетите  да се отказват от платения прием тази година
 сНИМка БОБИ тОшев

▶

УНСС е поредното 
висше училище, ко-
ето отложи платения 
прием на кандидат-
студенти...

...И то буквално няколко 
дни след като обяви готов-
ност да поеме 200 бъдещи 
висшисти. Решението на 
вуза дойде неочаквано, са-
мо ден след като 74 души 
са подали молби за платено 
обучение. Оказа се, че ръ-
ководството на УНСС не 
си е направило правилно 
сметките. 

изгубени 
в четенията
Академичният съвет на 
университета бе решил, 
че таксата за платения му 
прием ще се определя от 
два пъти издръжката на 
един студент за съответно-
то професионално направ-
ление. Решението обаче 
е било взето по време на 
първо четене на Закона 
за изменение и допълне-
ние на Закона за висшето 
образование. Тогава  нор-
мативният акт позволя-
ваше максималната такса 
за “Право” например да е 
2771 лв. При второ четене 
на закона обаче нещата се 

промениха драстично и в 
момента таксата се опре-
деля, като към базисната 
издръжка на един студент 
от 866 лв. се прибави опре-
делената от Министерския 
съвет такса за съответното 
професионално направле-
ние. Така сумата намаля-
ва. Максималната такса 
излиза около 1600 лв. за 
година. Резултатът е, че 
решението на Академич-
ния съвет вече противоречи 
на закона. Затова студенти, 
родители и преподаватели 
ще трябва търпеливо да 
дочакат септември, когато 
пак ще се събере съветът, 
за да отмени или промени 
решението си. 

несбъднати мечти
УНСС беше сред най-ярки-
те привърженици на пла-
тената форма на обучение 
в държавните вузове. Рек-
торът проф. Борислав Бо-
рисов планираше с парите 
от платения прием, които 
той грубо изчисляваше на 
около 3 млн. лв., да запъл-
ни празнините от орязана-
та държавна субсидия на 
университета. Това засега 
остават мечти. Освен това 
тази година базисната сума 
за издръжка на студент е с 
10% по-ниска от минало-

годишната. “На практика 
се получава, че таксите за 
платено обучение са дори 
по-ниски за някои направ-
ления от тези за държавна-
та поръчка през 2009 г.”, 
казва Борисов.

На същото мнение е и 
зам.-ректорът на Универси-
тета по архитектура, стро-
ителство и геодезия доц. 
Красимир Петров. Според 
него наложените в закона 
ограничения за тази годи-
на правят платения прием 
нерентабилен. “А имаме и 
по-малко студенти. Приели 
сме само 899 бъдещи вис-
шисти, докато миналата 
година те бяха 1300”, казва 
Петров. 

отлагането води до 
липса на реализация
Софийският университет 
пък бе сред първите, които 
отложиха платения прием 
за тази година, въпреки че 
и той беше сред горещите 
поддръжници на поправка-
та в закона.

Така по всяка вероятност 
платено обучение няма да 
има. Разбира се, последната 
дума имат академичните 
съвети на университетите, 
които ще заседават през 
септември.

елена Петкова

Платеното обучение остана само в закона

Твърде малка крачка за МВР
коментар

Месеци след началото 
на хаоса с личните 
карти МВР, изглежда, 
реши да се вслуша в 
някои от предложенията 
за подобряване на ор-
ганизацията. Например 
- ще се работи от 6 до 21 
ч всеки ден, а полица-
ите ще дават номера на 
чакащите. Както често 
се случва с българската 
администрация обаче, 
това не е достатъчно.

Замислете се над 
следния въпрос - след 
като полицай ще дава 
номерца на чакащите, 
какво пречи тези номер-
ца да се дават по теле-
фона или по интернет? 
И какво пречи, освен 
да се дава номер, да се 
запазва и час? 

Например влиза 
човек в интернет, 
вижда кога има свобо-
ден час и се записва за 
тогава. В уречения час 
отива в паспортната 
служба и си подава до-
кументите за 15 минути. 

Вероятно ми-
нистерството 

смята, че всичко, 
което не е свързано 
с престъпност, не е 
приоритет. А това е 
аргумент услугите 
за граждани да не 
са в МВР

нощ само за да се 
запишат в списъка, след 
това чакат цял ден, за 
да подадат документите 
си - но това въобще 
не гарантира, че ще 
успеят. Което означава, 
че може да се наложи 
и следващата нощ да 
чакат за списъка и след 
това още един ден за 
подаване и т.н. Човек не 
може да планира време-
то си, да не говорим, че 
работодателите нямат 
представа кога някой 
служител ще отсъства 
от работа.

Това е просто пример 
как може да се подобри 
организацията. Има и 
много други възмож-
ности. Но те не се при-
лагат. По тази причина 
проблемите се натрупват 
и ще се натрупват все 
повече и повече. След 
една-две години пробле-
мите с личните карти ще 
свършат, но ще се появи 
нов проблем и към него 
ще се подходи по същия 
начин.

Причината е, че МВР, 
а и останалите админи-
стративни структури, не 
се интересуват от граж-
даните. Това не е преуве-
личение - в българските 
институции по правило 
се използва най-лошият 
възможен начин за об-
служване на гражданите. 
Особено тежко е поло-
жението в централизи-

раните администрации и 
особено в МВР. Вероятно 
МВР смята, че всичко, 
което не е свързано с 
престъпност, не е прио-
ритет. Което е аргумент 
услугите за граждани да 
не са в МВР.

Разбира се, не само 
МВР се държи по на-
чин, сходен с практиката 

отпреди 20-30 години. 
Други масови услуги 
също понякога имат по-
добни проблеми. Явно 
не може да се разчита на 
самите институции да се 
самореформират. Нужна 
е политическа намеса. 
Ако ГЕРБ иска да има 
шансове за бъдеще, ще 
трябва да поработи по 
въпроса.

След което си тръгва. 
Ако иска, това може да 
стане през уикенда, в 
извънработно време или 
когато му е удобно.

Сравнете го със 
сегашната ситуация. 
Хората стоят по цяла 

Георги ангелов, 
старши икономист в “Отворено 
общество”

сНИМка еМИлИя кОстадИНОва
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Орязването на държавните 
субсидии за общините при-
нуди кметовете максимално 
да свият разходите през та-
зи година. Заради кризата в 
малките общини до края на 
годината ще постъпят с по 
неколкостотин хиляди лева 
по-малко, докато по-голе-
мите ще се простят с по 
няколко милиона. По-мал-
ко пари в случая означава 
по-малко чиновници, отка-
зи от планирани ремонти, 
намаляване на парите за 
детски градини, училища 
и т. н. Някои училища ще 
останат без лекари, а здра-
веопазването като цяло ще 
понесе двоен удар, защото 
здравните заведения полу-
чават по-малко пари и по 
линия на Националната 
здравноосигурителна каса. 
Намалението в държавната 
субсидия няма да се усети 
само в общините, които 
през тази година имат по-
високи собствени приходи 
от очакваното. С тях те ще 
компенсират намалението 
на парите, отпускани от 
републиканския бюджет.   

3 почивни дни седмично
Най-широко разпростра-
неното е орязване на сред-
ствата за издръжка на ад-
министрациите. Кметовете 
обаче сами решават как 
точно да икономисат от 
фонд „Работна заплата”. 
Така например кметът на 
Хасково Георги Иванов е 
решил от 1 юли насам все-
ки петък чиновниците в 
общината да са в неплатен 
отпуск. Така за второто 
полугодие те ще получат 
една заплата и една трета 
по-малко, а общината ще 
спести на хазната 1.202 
млн. лв. Други 184 000 лв. 
ще трябва да се спестят от 

Намалените държавни субсидии принудиха общините да отлагат           ремонти, да 
съкращават училищни лекари, оркестранти и да намаляват заплати        и работно време

заплати на отговарящите за 
почистването на града, от 
оркестрантите, от работе-
щите в детските градини, 
от работещите в сферата 
на културата. От 602 700 
на 512 200 лв. са намалени 
държавните средства за ре-
монти в Хасково. Така, ако 
общината има сключени 
договори с изпълнители 
за ремонти, ще трябва да 
отложи изпълнението, а 
ако е започнало - да плати 
от собствените си приходи, 
обясниха от кметството.

В община Пловдив все 
още са на 5-дневна работна 
седмица, но вече 15 чи-
новници са останали без 
работа, а се очакват още 
съкращения. Държавната 
субсидия за община Плов-
див е намалена с 4.7 млн. 
лв., съобщиха от кметство-
то. В Града под тепетата 
се очаква да има отложени 
ремонти. 

При актуализирането 
на бюджета общинските 
съветници на Кюстендил 
гласуваха намаляване на 
парите по всички разходни 
пера. В понеделник те до-
ри орязаха и собствените 
си заплати с по 50 лв. на 
месец. 

Двоен удар
„Държавната субсидия на 
община Шумен е намалена 
с 1 950 000 лв. Ще бъде за-

сегната общинската адми-
нистрация, здравеопазване-
то и най-вече трите диспан-
сера и културната дейност. 
„За здравеопазване парите 
са намалени с 819 000 лв., а 
като се прибави намалени-
ето на парите по линия на 
здравната каса, здравните 
заведения понасят двоен 
удар”, каза заместник-кме-
тът по финансите Алексан-
дър Генчев. 

Културата е скъпа
Бюджетът на Смолян беше 
орязан с 848 814 лв., след 
като местният парламент 
прие актуализацията му за 
2010 г. 130 000 лв. се нама-
ляват от парите за музея, 
художествената галерия, 
библиотеката и читалища-
та. Средствата за заплати 
на чиновниците се съкра-
щават със 120 596 лв. Па-
рите за здравеопазване са 
с 84 697 лв. по-малко. Ще 
се пестят пари от здравни-
те кабинети в училищата, 
дори от детската кухня и 
от диспансера. „Свиването 
на бюджета е политика за 
извеждането на страната 
през икономическата криза. 
Такова драстично орязване 
на бюджетите на общините 
обаче се случва за първи 
път през 20-годишния пре-
ход”, каза кметът на Смо-
лян и председател на УС на 
сдружението на общините 
Дора Янкова. 

Заради кризата обаче 
кметовете са принудени 
да намаляват разходи и от 
пера, от които най-малко 
искат. Това са ремонтите, 
почистването, поддръжката 
на пътища, здравеопазване-
то, както и да намаляват и 
без това невисоките запла-
ти на подчинените си или 
дори да ги съкратят. 

Дисциплинираните кметове 
няма да съкращават хора
Някои райони са били 
дисциплинирани, както 
Столичната голяма община, 
и през 2009 г. не са си 
увеличавали запла-
тите. Тези, които са 
плащали по-висо-
ки възнаграж-
дения, ще 
трябва 

да намалят заплатите и 
служителите. 

Преди 
седмица 

бяхме 
пре-

вели 
на 
ра-

▶ Йорданка 
Фандъкова,

кмет на София

Красимира Янева
kyaneva@pari.bg

В районните кметства ще ползват            неплатени отпуски
Парите за чиновни-
ците са намалени с 
12.5-14%

В някои столични райони 
кметовете ще бъдат при-
нудени да съкратят част от 
служителите си, за да се 
вместят в съкратените бю-
джети, които са им отпусна-
ти от „Московска” 33, научи 
в. „Пари”. В такава ситуация 
най-вероятно ще се окаже 
кметът на Нови Искър инж. 
Валентин Котов (БСП). Все 
още в района се уточнява 
какви средства са получени 
и какви ще се получават, за 
да се прецени колко и кои 
служители ще останат на 
улицата, научи в. „Пари”. 

Резерви и отпуски
„Ще се справим без съкра-
щения на персонал, но ако 
няма ново намаление на 
парите от септември. 48 
души обслужваме район с 
50 000 население. Щатът 
ни е почти на санитарния 
минимум. Благодарение на 

незаети щатни бройки и с 
малко ползване на непла-
тени отпуски в районната 
администрация ще се спра-
вим и до края на годината и 
няма да има съкращения на 
персонала”, каза районният 
кмет на „Възраждане” Ева 
Сеизова, която беше избра-
на от листата на ГЕРБ. Тя 
призна, че годишно парите 
за администрацията били 
намалени с 14%. „На всич-
ки в страната им е трудно, 
включително и на нас”, 
призна Сеизова.

Без увеличение  
няма намаление
Синият районен кмет 
Прошко Прошков обясни, 
че за „Лозенец” парите за 
чиновниците са намалени 
само с 12.5% на годишна 
база. „Ще се опитам до края 
на годината да не съкратя 
нито един от служителите 
в администрацията и да не 
намаля работните запла-
ти. Искам да уточня обаче, 
че през миналата година в 
нашия район заплатите на 

служителите не бяха уве-
личени. Точно затова през 
тази година няма да се на-
ложи да ги свиваме”, каза 
Прошков. Районният кмет 
обаче е притеснен за това 
как ще опази състава на ад-
министрацията си през 2011 
г. Той смята, че ще трябва 
да се направи анализ, ако 
парите, които се отпускат 
за издръжка на служители-
те му, останат в намаления 
вариант. 

„Освен това в „Лозенец” е 
намалена с 10% издръжката 
на читалищата. За нашия 
район за тях бяха предвиде-
ни 200 000 лв., т.е. сега ще 
имат 180 000 лв. Предстои 
да се оценява как точно ще 
се вместят в тази сума”, каза 
Прошков. 

Някои от районните кме-
тове в Столичната община 
обаче вече са съкратили 
парите за читалищата. През 
изминалата зима било ре-
шено да се пуска отопление 
само когато има занимания 
с децата, а в останалото вре-
ме залите били студени. 

йонните администрации 
54% от общинската 
отговорност към тях. От 
държавната субсидия са 
преведени 70% от сумите. 
Продължаваме да изпла-
щаме парите за детските 
градини и за училищата в 
срок. 

Няма да пострада и 
социалният патронаж. 
Държавната субсидия е 
намалена с 1.5 млн. лв. до 
края на годината, но ние 
компенсираме това нама-

ляване с пари от резерва 
на общината. Прихо-

дите ни от местни 
данъци и такси за 
първото полугодие 

са с 9% повече в 
сравнение със 
същия период на 

2009 г.



Teма на деня    НовиНи    5    

Когато и кметовете станат   лоши
Четвъртък 26 август 2010  pari.bg
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Бургас и Варна имат 
по-високи приходи
Морската столица е 
получила от хазната 
повече пари от очак-
ваното

Бургас, Варна и Столична-
та община имат по-висо-
ки приходи от очакваното. 
Морските общини обаче 
няма да правят съкращения 
на разходите си въпреки 
намаляването на парите от 
държавата за тях. Те ще 
компенсират недостига на 
държавните средства със 
собствените си приходи. 

Гордост
„Приходите на община Бур-
гас досега са по-високи с 
3 млн. лв., а орязването на 
държавните пари е само с 
1.7 млн. лв., т. е. почти на-

4.7
▶ млн. лв. е намалена 
държавната субсидия за 
община Пловдив

 Планираните ремонти 
на училища в София ще 
бъдат направени. Не всич-
ки общини обаче могат да 
се похвалят с това

▶

В районните кметства ще ползват            неплатени отпуски
Ще се опитам 
до края на  

годината да не съ-
кратя нито един от 
служите-
лите и да 
не нама-
ля ра-
ботните 
заплати

1.2
▶ млн. лв. ще се спестят 
от работни заплати в 
хасковската община

9
▶ процента по-високи са 
приходите на Столична-
та община от данъци и 
такси за първото полу-
годие

Прошко 
Прошков,                                                        
кмет на  
район 
„Лозенец”

▶

половина”, обясни кметът 
Димитър Николов. Той не 
очаква да има проблеми с 
изпълнението на бюдже-
та до края на годината и 
е горд, че на сесията на 
общинския съвет в поне-
делник актуализацията на 
бюджета е направена за-
ради по-високи приходи, 
а не за да се преценява от 
кое перо какви суми да се 
съкратят. 

+ 3 млн. лв.
Бюджетът на община Варна 
се е увеличил от близо 210 
млн. лв. на малко над 213 
млн. лв., обяви заместник-
кметът Борислав Борисов. 
Увеличението на местния 
бюджет главно се дължи на 
плащанията от републикан-
ския. Общината е загубила 

Димитър Николов,
кмет на Бургас

Приходите 
на община 

Бургас досега 
са по-високи с 3 
млн. лв., а оря-
зването на дър-
жавните пари е 
само с 1.7 млн. лв.

над 2 млн. лв. заради про-
менените стандарти за дър-
жавно субсидиране, но пък 
се увеличили приходите за 
делегираните от държавата 
дейности на територията на 
Варна - от 88.9 млн. на 91.7 
млн. лв. Още около мили-

он дошли по фонд ФЛАГ. 
Имало и други междинни 
плащания, които досега не 
били заложени в бюджета. 

- 19%
Във Варна издръжката на 
кметската администрация-
та е орязана с 1.1 млн. лв., 
или с 19%. 11 на сто от тях 
са за сметка на заплатите 
на чиновниците. Планира-
ните приходи от имущест-
вени данъци се запазват 
на малко над 50 млн. лв. 
Спад, и то сериозен, има 
при данъка върху придо-
биване на имущество - там 
се очакват близо 2 млн. лв. 
по-малко. Това обаче щяло 
да се компенсира с по-голя-
мата събираемост на данък 
сгради.

Красимира Янева
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Новият далекопровод от 
Айтос до “Слънчев бряг”, 
за който преди седмица се 
уговориха вицепремиерът 
Симеон Дянков и шефовете 
на НЕК и EVN, най-веро-
ятно няма да бъде готов 
до началото на следващия 
летен сезон, научи в. “Па-
ри”. Причината е проста 
- законовите процедури са 
тромави, а предстои и от-
чуждаване на неколкосто-
тин имота.

Тежки процедури
“Съмнявам се, че далекоп-
роводът ще бъде готов до 
началото на летния сезон, 
но се надявам да е готов до 
края на следващата година.” 
Това призна за в. “Пари” 
областният управител на 
Бургас Константин Гребе-
наров след двучасова среща 
с представители на четири-
те общини, през които ще 
минава трасето - Бургас, 
Айтос, Несебър и Поморие, 
и на институциите, отговор-
ни за изграждането на да-
лекопровода. “Следващата 
ни стъпка трябва да бъде 
изграждане на парцеларен 
план за трасето. Подготов-
ката на плана ще отнеме 
около 4 месеца”, каза Гре-
бенаров. След като парце-
ларният план е готов, ще 
стане ясно и трасето през 
какви земи минава - дали 
те са частни, държавни и 
дали има такива от горския 
фонд. “Все още никой не 
може да каже колко имо-
та трябва да се отчуждят.  
Очакванията обаче са, че те 
ще са неколкостотин”, каза 
Гребенаров. 

Токът по морето може да 
спира и следващото лято
Процедурите за изграждането на новия далекопровод са тромави, 
призна областният управител на Бургас

Частни плажове няма да има
Туристическият 
бранш засега избягва 
конкретна позиция по 
идеята за категоризи-
ране на плажовете

Министърът на регионално-
то развитие и благоустрой-
ството Росен Плевнелиев 
най-после взе позиция по 
нашумялата тема за катего-
ризацията на плажовете и 
заяви, че “плажове за бедни 
и за богати не може и няма 
как да има, защото конститу-
цията в България го забраня-
ва”. Така той сложи край на 
тиражираните опасения, че 
ще има законно обособяване 
на ВИП плажове, затворени 
за простосмъртни.

Криворазбраният 
губернатор
Идеята за категоризация на 

плажовете на такива с наци-
онално и местно значение и 
прилежащи към затворените 
комплекси е на областния 
управител на Бургас Кон-
стантин Гребенаров. За в. 
“Пари” той уточни, че всъщ-
ност изразът “частен плаж” 
е медийна заслуга и той 
никога не е имал предвид 
подобно нещо, тъй като е 
противоконституционно. По 
думите му смисълът е точно 
обратният - да се осигури 
достъп на всички граждани 
до плажовете. 

“Идеята е собствениците 
на затворени комплекси да 
стопанисват прилежащите 
плажове, но да обособят 
свободни зони и зони за 
своите гости. Както всички 
други концесионери. А не 
да си имат частен плаж, 
това не може да бъде по 
закон”, каза Гребенаров.

Той уточни, че поводът за 
предложението са сигнали 
и оплаквания на гражда-
ни за затруднен достъп до 
плажовете на определени 
комплекси. “Проблемът на 
местно ниво се знае отдав-
на, не е нещо ново, но е 
време да се реши”, добави 
той. По думите му идея-
та е обсъдена по време на 
заседание на Консултатив-
ния съвет по туризъм към 
администрацията в Бургас, 
а отправеното към МРРБ 
предложение е било в нео-
фициален разговор. 

Какво мисли  
браншът
Сред множеството публи-
кации в пресата най-малко 
се чу мнението на бранша. 
Засега позицията на хоте-
лиерите е по-скоро колеб-
лива. “Сезонът е все още 

в разгара си и колегите са 
заети основно с бизнеса, 
но през септември ще об-
съдим тази идея и ще пред-
ставим своята позиция”, 
каза за в. “Пари” пред-
седателят на Българската 
хотелиерска и ресторан-
тьорска асоциация Благой 
Рагин. По думите му обаче 
преобладаващите нагласи 
на хотелиерите са против 
подобно разделение. “Мо-
же би около 70-80% са про-
тив, но идеята все пак има 
своите поддръжници”, каза 
още Рагин.

Елена Иванова, предсе-
дател на Съюза на соб-
ствениците в Слънчев бряг, 
добави, че съюзът ще обяви 
официалното си становище 
следващата седмица след 
редовната среща на орга-
низацията.

Ани Коджаиванова

Строителството на новия далекопровод Айтос - “Слънчев бряг” ще продължи максимум 6 месеца. Подготовката на документите и 
отчуждаването на земите може да продължат дори по-дълго 
▶

снимка БоБи Тошев

вариантите за  
отчуждаване
Земите трябва да се от-
чуждят от собствениците 
им, като НЕК трябва да 
им плати по пазарни цени. 
Ако собствениците смятат, 
че предложените им суми 
не са пазарни, ще трябва 
правителството да обяви 
далекопровода за национа-

лен обект. Според послед-
ните промени в Закона за 
държавната собственост 
така проектът ще може да 
се реализира  въпреки съ-
дебните обжалвания. 

Надеждите -  
ремонти и  
спазено обещание
Вариантът морето през 

следващата година да ос-
тане без режим на тока е 
все пак да се инвестират 
обещаните в петък 15 млн. 
лв. за ремонти на електроп-
реносната мрежа. 

Въпреки тромавите про-
цедури от пресцентъра на 
НЕК заявиха, че компа-
нията ще направи всичко 
възможно новият дале-

копровод Айтос - “Слън-
чев бряг” да е готов до 
началото на летен сезон 
2011. За него в петък беше 
обещано компанията да 
вложи 7 млн. лв. и други 
10 млн. за ремонт на под-
станция.  

“Кметовете на общините, 
през които минава далекоп-
роводът, поеха гаранции, 

че ще съдействат всички 
процедури да се направят 
максимално бързо. 

Надявам се, че обещание-
то, дадено в петък за новото 
трасе, ще бъдe спазено, 
коментира председателят 
на съюза на собствениците 
в курорта “Слънчев бряг” 
Елена Иванова. 

Красимира Янева
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Хотели с падащи звезди
Комисията за потре-
бителите предлага 
промяна в катего-
ризацията на два 
туристически обекта 
и налага санкции за 
около 122 хил. лв.

Комисията за защита на 
потребителите (КЗП) ще 
наложи санкции за около 
122 хил. лв. на 7 обекта 
за настаняване по Черно-
морието. От институцията  
планират и да предложат 
на Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма (МИЕТ) да бъде 
намалена категоризацията 
на един 4-звезден хотел и на 
един къмпинг, разположе-
ни в Южното Черноморие. 
Това съобщи за в. “Пари” 
Дамян Лазаров, председа-
тел на КЗП. Проверките, 
свързани с категоризацията 
на обектите за настаняване 
по морето продължават, тъй 
като комисията разполага с 
данни за нередности в над 
10 места.

Най-честите нарушения 
в хотелите са свързани с 
липсата на категоризация 
на прилежащите им обекти 
за хранене, както и на по-
требителска информация 
за предлаганите цени и ус-
луги. Много от хотелиерите 
не поставят на видно място 
удостоверението за катего-
ризация на обекта си и до-
ри го рекламират с табели 
или в интернет като място 
с повече от заслужените 
звезди.

Хотел без звезди
При направените провер-
ки най-много нарушения 
са засечени в 4-звездния 
хотел, който ще бъде пред-
ложен и за намаляване на 

категоризацията. В него 
не са спазени изисквания, 
свързани с наличие на оп-
ределени аксесоари в ста-
ите, използвана е заблуж-
даваща реклама за обекта, 
заведението за хранене 
към него и услугите, кои-
то предлага. Предстои да 
бъдат затворени фитнес и 
SPA центровете на хотела. 
Санкцията за всички засе-
чени нарушения достига 
79 хил. лв.

Къмпингът, който също 
ще бъде предложен за “по-
нижение”, не е ограден и 
не предлага паркинг, мага-
зини, медицински център 
и др.  Освен това собстве-
ниците му ще платят глоба 
от 10 хил. лв. 

Проверени са още два 1-
звездни обекта, два 3-звезд-
ни и още един 4-звезден 
хотел. Санкциите при тях 
варират от 3 до 10 хил. лв.

Права за отнемането на 
звезди на туристически-
те обекти по закон имат 
експертите в МИЕТ. Те са 
длъжни да направят ця-
лостна проверка, ако по-
лучат сигнал от КЗП и при 
потвърждаване на конста-
тираните нередности се 
пристъпва към промяна в 
категоризацията.

Катран в каца мед  
“Трябва да се има предвид, 
че засечените нарушения 
са по-скоро примери за 
изключения. Не става въ-
прос за масова практика и 
не трябва да се смята, че 
положението на целия ту-
ристически пазар е толкова 
лошо”, коментира Лазаров. 
Въпреки това обаче той 
е категоричен, че и тези 
“малки” примери петнят 
името на туристическата 
дестинация България.

Дарина Черкезова
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Приморско  
Собственик на 
ресторант е укрил 
550 хил. лв.  

При проверка на рес-
торант в Приморско 
данъчни разкриха “чер-
ната каса” на заведени-
ето. Укритият оборот 
е за 550 хил. лв. нервите 
на собственика на заве-

▶

дението и двама служи-
тели явно не са издър-
жали и те са се нахвър-
лили срещу данъчните и 
са скъсали ревизионния 
акт. 

Образувано е произ-
водство за хулиганство 
срещу собственика на 
ресторанта, а случаят 
е предаден на прокура-
турата, уточняват от 
приходната агенция. 

▶

на него и фирмата му 
започва и пълна реви-
зия. 

“натъкваме се на все 
по-фрапиращи данъч-
ни нарушения, включи-
телно и на агресивно 
поведение на собстве-
ниците на ресторанти 
и заведения”, каза изпъл-
нителният директор 
на наП Красимир сте-
фанов.

▶

Най-големите 
данъчни измами 
се правят в 
строителството и 
търговията със зърно

Данъчните в Ямбол разкри-

ха невнесени данъци и оси-
гуровки за над 7 млн. лв. в 
резултат на 94 ревизии. То-
ва съобщи пред радио “Фо-
кус” Ваня Велева, експерт в 
териториалната дирекция 
на Националната агенция 
по приходите в града.

Нищо ново 
под слънцето
Ревизорите от НАП са ус-
тановили, че масово в Ям-
бол фирмите крият ДДС. 
От укрития косвен данък 
хазната е ощетена с 5.65 
млн. лв.

НАП разкри в Ямбол данъчни измами за близо 14 млн. лв. 
Физическите лица и ком-

паниите също влизат в нега-
тивната класация на Наци-
оналната агенция по при-
ходите, не са внесли преки 
данъци за над 680 хил. лв. 
А пък грешно изчислените 
и невнесени осигуровки 
са за 150 хил. лв. Така об-
щата сума на неплатените 
задължения към бюджета 
достига 13.843 млн. лв. 

Рискови сектори
Най-рисковите сектори, в 
които се укриват данъци 
и осигуровки, са строи-
телство и производство и 

търговия със зърно. Затова 
данъчните следят колко 
жито е произведено, какви 
са наличностите по скла-
довете, има ли документи 
за произход и каква част 
се изнася. 

Националната агенция 
по приходите проверява 
всички счетоводни доку-
менти и издадените касо-
ви бележки за извършени 
продажби, както и регис-
трациите като земеделски 
производители и по Закона 
за ДДС. Производители на 
зърнени култури, мелници 
и зърнобази са укрили над 

2.5 млн. лв. За близо 850 
хил. лв. са допълнително 
установените задължения 
към фиска от строител-
ни фирми. Проверките 
ще продължат до края на 
годината, предупреждава 
НАП. Основно ще се следи 
износът на новата реколта 
от зърно.

Освен зърнопроизво-
дителите през септември 
данъчните от Ямбол ще 
проверяват и доходите и 
имуществото, което са де-
кларирали физическите 
лица.

Биляна вачева

Проект  
Рекламираме 
туризмa
по международни 
тв канали  

Българският тури-
зъм ще се рекламира 
в чужбина с три виде-
оклипа по 4 телевизи-
онни канала - Eurosport, 
Euronews, National 
Geographic Channel 
и  Discovery Channel, 
съобщиха от Минис-
терството на иконо-
миката, енергетика-
та и туризма (МИЕТ). 
Планирани са и онлайн 
кампании в сайтовете 
на първите три теле-
визии, както и няколко 
телевизионни репор-
тажа. Проектът е на 
стойност 7.5 млн. лв. 
и се финансира чрез 
Оперативна програма 
“Регионално развитие”. 

В трите клипа стра-
ната ни ще рекламира 
зимните и летните си 
курорти, еко и селския 
туризъм, културното 
наследство и забележи-
телности. Плановете 
са те да бъдат излъчени 
3 166 пъти на две вълни 
- от 6 септември до 26 
декември 2010 г. и от 31 
януари до 27 март 2011 
г. Рекламните клипове 
ще звучат на пет езика 
- български, английски, 
немски, френски и руски. 
Те са с продължителност 
от 30 сек. и ще бъдат 
излъчвани в най-гледани-
те часове от денонощие-
то. Целта е рекламната 
кампания да достигне 
до повече от 608 млн. 
домакинства от Европа 
и света.

▶

▶

имаме информация, че над 10 хотела по Черноморието не отговарят на кате-
горизацията си, не са много, но заради тях страда целият туристически бизнес, 
казва Дамян Лазаров  снИМКа ЕМИлИя КОсТадИнОВа

▶

Данъчните зорко ще следят производството и износа на зърно от новата 
реколта
▶
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Спадът на годишна база в 
продажбите на консерви 
към края на юни 2010 г. е 
80%. Това обяви Павлина 
Параскова, изпълнителен 
директор на Института по 
консервна промишленост 
към Селскостопанската 
академия в Пловдив. “Кон-
сервната промишленост е 
в много тежко състояние” 
каза Параскова. Тя обясни, 
че има застояла продукция 
от миналата година, която 
не може да бъде реализира-
на нито навън, нито у нас. 
Причината е, че пазарът е 
много свит. 

Обща картина
“Кризата, която преди 1-2 
години засягаше западните 
пазари, сега се пренесе у 
нас и износът на консерви 
- и към Русия, и към запад-
ни европейски държави, 
сериозно намаля”, комен-
тира Параскова. По думите 
й пазарните възможности 
на българските консерви 
са нереализирани. Това от 
своя страна дърпа и аграр-
ния сектор назад. Според 
Параскова, макар че има 
голяма консумация на прес-
ни плодове и зеленчуци, 
продукцията трудно се ре-
ализира заради липсата на 
консервно производство.

Нова посока
В същото време обаче паза-
рът на замразени храни се 
развива много силно. Това 
се очертава като тенденция, 
която е дошла от западните 
пазари. А в България вече 
има добре изградени хла-
дилни вериги за съхранение 
на продуктите и посоката, 
към която вървят фирмите, 

са замразените продукти. 

Стандарти и още 
стандарти
След въвеждането на дър-
жавните стандарти за мля-
ко, сирене и месни проду-
кти сега от Института по 
консервна промишленост 
искат да се въведат иден-
тификационни стандарти 
за качество на основните 
храни - хляб, сирене, мляко, 
варени колбаси, лютеница, 
кетчуп, пресни плодове и 
зеленчуци. “Около 25 хра-
ни трябва да бъдат обхва-
нати от тези стандарти”, 
обясни Параскова. Според 
нея тези стандарти трябва 
да бъдат задължителни и да 
бъде посочена и минимал-
на цена на продукта. “Без 
задължителни стандарти 
няма основа”, каза още Па-
раскова. Тези стандарти ще 
гарантират минималното 
качество на храните, за-
щото сега има злоупотре-
би, смятат от консервния 
институт. “Най-честите са 
наличието на много хра-
нителни добавки, които не 
са посочени на етикети-
те”, коментира Параскова. 
Според нея стандартите за 
идентичност на храните ще 
дадат възможност храните, 
произведени в България, 
да се продават на междуна-
родните пазари. По думите 
й Българските държавни 
стандарти, които бяха въве-
дени за киселото мляко, си-
ренето и месните продукти, 
са само опит да се въведат 
основи за продуктите, кои-
то се консумират у нас. 

Параскова смята, че за-
дължителните минимални 
стандарти трябва да се из-

Производството на консерви 
е спаднало с 80% за година
Пазарът се ориентира към замразените плодове и зеленчуци

Трябва да има задъл-
жителни минимални 

стандарти за  основните 
хранителни продукти

Павлина Параскова, изп. директор на Института по  
консервна промишленост към Селскостопанската академия
▶
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В западните държави 
има пазар за различни 
класи от населението. 
Богатите пазаруват в 
магазини с едни цени, 
по-бедните в други. Тук 
това още не е навлязло. 
Обществото ни все още е 
в бурно развитие и всеки 
производител си изби-
ра търговските канали. 
Не може стандартите да 

Не може да има задължителни 
стандарти за храните

готвят от Агенцията за без-
опасност на храните. У нас 
обаче такава агенция все 
още не съществува. Пред-
ложението на консервния 
институт се приема разно-
посочно от бизнеса.

разнобой
Хлебопроизводители смя-
тат, че наличието на за-
дължителни стандарти ще 
се отрази добре на пазара, 
защото сега много се спеку-

лира с истинския състав на 
хляба. На противоположно 
мнение обаче са браншо-
виците от месопреработва-
телната индустрия. Пред-
седателят на Асоциацията 
на месопреработвателите 
Кирил Вътев каза пред 
в. “Пари”, че не може да 
има задължителен стан-
дарт, защото това нарушава 
свободния пазар. “Конку-
ренцията елиминира спе-
кулата”, обясни той, като 

допълни, че според евро-
пейските изисквания няма 
как да има задължителен 
стандарт за храните. 

Предстоящо
В България ще има задължи-
телен стандарт за сушените 
и пушените продукти. Това 
каза Кирил Вътев. Той обаче 
ще е задължителен само за 
членовете на Сдружението 
на производителите на суро-
во сушени месни продукти. 

“При приемането на този 
стандарт обаче производите-
лите си извършват сами кон-
трол, който е много строг”, 
каза още Вътев. Председа-
телят на Асоциацията на 
месопреработвателите каза, 
че по този стандарт се ра-
боти вече от година. Идеята 
е заимствана от западните 
държави, където има такива 
сдружения и задължителни 
правила. 

радослава Димитрова

Кирил Вътев, 
председател на Асоциацията 
на месопреработвателите в 
България

Сега кон-
куренцията 

сама унищожава 
спекулата

Задължителните стан-
дарти ще се отразят 
положително на бранша, 
защото много от произ-
водителите използват 
добавки, които не са 
посочени в състава на 
хляба. Пазарът на хлебни 
и сладкарски продукти 
много се разшири и 
крайните клиенти остават 
заблудени. 

Част от хлебопроизводителите 
спекулират със състава

Димитър Людиев, 
управител на “Джейелпи” ЕООД

Пазарът 
много се 

разшири и край-
ните клиенти ос-
тават заблудени

Въвеждането на 
стандарти няма да 
се отрази по никакъв 
начин нито на цената, 
нито на технологията 
на производството. Те 
няма да попречат и 
на разнообразието на 
хлебните продукти, 
защото всеки произво-
дител може да работи 
по своя технология. 

определят цените, а също 
и състава на продуктите. 
Това ще убие и конкурен-
цията, и разнообразието от 
храни, които се предлагат. 

Никъде няма задължи-
телни стандарти и изис-
квания за производство на 
храни, има само препоръ-
чителни. Подобни неща 
действаха преди 20 години.

 Потребителите все по-често търсят замразени, а не консервирани храни, обясниха от института по 
консервна промишленост
▶
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Облигациите на „ИХ България” са кандидат 
за най-голямата проблемна емисия
Поскъпване на япон-
ската йена и щатския 
долар изведоха хол-
динга на консолидира-
на загуба

Облигациите на „Индустри-
ален холдинг България” АД 
са кандидат да се превърнат 
в най-голямата проблемна 
емисия. Това показва по-
следният отчет за спазване 
на задълженията по издаде-
ната емисия облигации.  

поети ангажименти
„ИХ България” не успява да 
изпълни едно от четирите 
изисквания за финансови ко-
ефициенти, показва отчетът. 
Минималното изискване е 
съотношението „Покритие 
на разходите за лихви” да е 
над 3. На консолидирана ос-
нова обаче този коефициент 
е едва 0.38, или почти 8 пъти 
под минималното изисква-
не. От холдинга уточняват, 
че ако този коефициент се 
изчислява на индивидуална 
база, неговата стойност ще е 
4.43, или почти 1.5 пъти над 
изискването.

„Тъй като към 30 юни 2010 
г. не е постигнато заложено-
то „Покритие на разходите 
за лихви”, до 3 месеца ръко-
водството на ИХБ ще пред-
ложи на облигационерите за 
одобрение програма с кон-
кретни действия и срокове 
за достигане на изискваната 
стойност”, се казва в отчета 
по облигациите. „Тези мерки 

трябва да се одобрят от об-
лигационерите”, поясни Бо-
гомила Христова, директор 
за връзки с инвеститорите в 
„ИХ България”. По думите 
й се прави всичко възможно 
резултатите на дъщерните 
дружества да се подобряват. 
„Лихвите по облигациите 
се плащат от самия холдинг 
и досега не сме имали про-
блеми” добави Богомила 
Христова. Според нея ком-
панията ще продължи да 
обслужва редовно задълже-
нията си.

В края на 2009-а
Въпросното „Покритие на 
разходите за лихви” беше 
под минималното изисква-
не още в края на 2009 г., 
показва справка в отчета за 
спазване на задълженията 
по облигациите в края на 
миналата година. Тогава 
коефициентът беше 0.83 
на консолидирана основа. 
Още тогава от „ИХ Бълга-
рия” обещаха, че ако до три 
месеца след представяне 
на годишния консолидиран 
отчет няма подобрение на 
коефициента, на облигаци-
онерите ще бъде предложе-
на програма с конкретни 
действия и срокове за дос-
тигане на изискванията. 

Този срок изтече в края 
на юли, тъй като годишният 
консолидиран отчет беше 
предаден в края на април. 
До момента все още няма 
информация до инвестици-
онната общност за предпри-

ети мерки. 
Облигациите на „ИХ Бъл-

гария” са издадени, без да 
има договор с банка довере-
ник по емисията.

През ноември 2008 г. е 
проведено първото и един-
ствено досега общо събра-
ние на облигационерите, 
показва справка в сайта на 
БФБ и Търговския регис-
тър. На събранието е избран 
само техен представител - 
Страхил Видинов, който е 
изпълнителен директор на 
ПОД „Алианц България”. 

Емисия
Синият чип „ИХ България” 
издаде конвертируеми не-
обезпечени облигации за 
21.65 млн. лв., които бяха 
качени за търговия на фон-
довата борса на 16 декем-
ври 2008 г. Книжата носят 
8% годишна лихва, като 
плащанията са на всеки 
шест месеца. До момента 
са направени три лихвени 
плащания, последното от 
които на 29 април 2010 г. 

В края на миналата година 
холдингът е усвоил цялата 
сума, набрана с облигаци-
ите, като се уточнява, че 
приоритетно се финансират 
реално стартирали проек-
ти. Ако средствата за ин-
вестиции са недостатъчни, 
холдингът може да осигури 
пари от увеличение на ка-
питала през 2010 г., от про-
дажба на активи, банкови 
кредити, се казва в отчета 
по облигациите.

Четвъртък 26 август 2010  pari.bg

отчет
За полугодието на 2010 
г. „ИХ България” отчита 
консолидирана загуба от 
2.2 млн. лв. Това е спад от 
190.2% на годишна база, 
тъй като в края на юни 2009 
г. холдингът беше с печалба 
от 2.4 млн. лв. Основната 
причина за загубата е ръс-
тът на разходите, записани 
в графата „Отрицателни 
разлики от промяна на ва-
лутни курсове”. Показате-
лят се повишава със 110% 
на годишна база и в края на 
юни тази година е 4.4 млн. 
лв. Силното повишение се 
дължи на текуща преоценка 

на дългосрочни инвести-
ционни кредити в щатски 
долари и японски йени с 
падежи съответно през 2017 
и 2018 г., се казва в доклада 
за дейността на „ИХ Бълга-
рия”. Разходите за лихви са 
се увеличили с 19% до 1.36 
млн. лв. Общите приходи на 
холдинга са 26.6 млн. лв., 
като се понижават с 13.9% 
на годишна база.

Вчера книжата на „ИХ 
България” загубиха 0.58% от 
стойността си. По позицията 
бяха сключени 10 сделки за 
6971 лота, а цената на затва-
ряне се понижи до 1.37 лв. 
за акция.

история
С неизпълнение на финан-
сови коефициенти започна-
ха и проблеми по дълговите 
книжа на „Балканкар-Заря”, 
които впоследствие бяха 
разсрочени. От началото на 
2010 г. на БФБ се оформи 
серия от предоговорени об-
лигационни емисии. Част 
от компаниите разсрочиха 
задълженията си, а дру-
ги ги покриха предсрочно 
чрез банкови кредити. 

Екип на в. „пари”

Продажбата на дъ-
щерно предприятие 
и скок в приходите от 
реализация на стоки 
са причина за пониже-
нието на отрицател-
ния резултат

„Синергон холдинг” отче-
те близо 5-кратен спад на 
консолидираната си загуба 
за полугодието на 2010 г. 
до 1.4 млн. лв. Това по-
казват данните в отчета на 
компанията, публикувани 
пред Българската фондова 
борса. 

причина
В основата на подобрени-
те финансови резултати е 
продажбата на дялове от 
дъщерна компания и уве-

личението на приходите от 
продадени стоки. Холдингът 
отчита 1.47 млн. лв. приходи 
от операции с финансови 
инструменти и активи. Спо-
ред доклада за дейността на 
дружеството през отчетния 
период увеличението на фи-
нансовите приходи се дължи 
на продажбата на „Ел Пи 02” 
ЕООД, дъщерно дружество 
на „Балканкерамик” АД. 

Данните от отчета по-
казват 42% увеличение на 
приходите от продажби на 
стоки до близо 99 хил. лв. 
Въпреки това увеличение в 
доклада си за дейността от 
мениджмънта на дружество-
то посочват, че дейността на 
групата през периода януари 
- юни 2010 г. продължава 
да е силно повлияна от гло-
балната финансова и ико-
номическа криза, довела до 

спад в строителния пазар и 
транспортните услуги. 

портфейл
„Синергон холдинг” е ма-
жоритарен собственик в 27 
предприятия и притежава 
дялови участия в други 3 
дружества. Инвестицион-
ният портфейл на холдинга 
обхваща девет отрасъла, 
като приоритет имат тър-
говията, туризмът, хими-
ческата промишленост. 
Най-голямата компания в 
структурата е дистрибуто-
рът на горива и строителни 
материали „Топливо” АД, 
която подобно на „Синер-
гон холдинг” е публично 
дружество. 

Вчера на Българската 
фондова борса нямаше ни-
то една сделка с книжата на 
„Синергон” и „Топливо”. 

„Синергон” намали 
консолидираната си загуба

За първите седем 
месеца на годината 
холдингът има почти 
40 млн. лв. приходи

„Стара планина Холд” АД 
очаква в края на август да 
отчете близо 47% ръст на 
консолидираните продажби 
до 44.4 млн. лв., показва 
съобщение на холдинга до 
инвестиционната общност. 
През юли компанията има 
продажби за 6.2 млн. лв., 
като с натрупване за седемте 
месеца показателят достига 
39.9 млн. лв. Ръстът на го-
дишна база за януари - юли 
е 47%, което означава, че в 
края на август повишението  
ще се забави с 0.2%.

Компании
Шампион по ръст на про-

дажбите за януари - август 
ще е ХЕС АД. Показателят 
на ямболското предприятие 
ще се повиши с 68.1% до 
18.94 млн. лв. Юли е доне-
съл на дружеството приходи 
от 2.4 млн. лв., като за пър-
вите седем месеца те са 17.7 
млн. лв. Изменението на 
годишна база за седеммесе-
чието е 69.2%.

Синият чип „М+С Хи-
дравлик” е реализирал про-
дажби от 34.8 млн. лв. за 
първите седем месеца, ко-
ето е повишение от 46.2% 
спрямо съпоставимия пе-
риод на миналата година. 
Очакванията са през август 
продажбите на дружество-
то да са 5.7 млн. лв. и за 
осемте месеца да достигнат 
40.5 млн. лв. Единствено 
„М+С” ще ускори ръста 
на продажбите в края на 

август, тъй като очаквано-
то увеличение за първите 
осем месеца е 55.7%

Акумулаторният произ-
водител „Елхим-Искра” е 
реализирал 68.65% ръст 
на продажбите за първите 
седем месеца на 2010 г., 
като показателят достига 
17.5 млн. лв. Очакванията 
са за януари - август 2010 г. 
компанията да отчете 66.9% 
ръст на продажбите до 20.1 
млн. лв.

печалба
С най-голяма печалба за 
първите седем месеца е 
„М+С Хидравлик”, тъй като 
положителният резултат на 
машиностроителя достига 
3.7 млн. лв. Печалбата на 
„Елхим” за януари - юли е 
2.3 млн. лв., а тази на ХЕС 
- 1.05 млн. лв.

„Стара планина” очаква 
47% ръст на продажбите 

Цифра на деня

10.69
 млрд. лв. е общата пазарна капитализация на Българска-

та фондова борса след края на вчерашната сесия 
▶

Сделка
Свежо инфо  
от Svejo.net
MSKey Group и Явор Ива-
нов са новите собственици 
на социалната мрежа Svejo.
net. Това е и най-популяр-
ният подобен портал у нас. 
Доскоро 50% от сайта бяха 
собственост на най-голяма-
та онлайн медийна група у 
нас Нетинфо. Компанията 

обаче е продала дела си 
на един от създателите на 
проекта - Явор Иванов. 
Това става ясно от публика-
ция в блога на другия автор 
на Svejo.net - Станислав 
Божков. В поста, озаглавен 
„Ново начало”, Божков каз-
ва още, че е продал своя дял 
от Svejo и спира да се за-
нимава с него. Той обявява, 
че планира да се занимава 
с консултантска дейност, 

както и с нов проект, който 
ще предлага софтуер като 
услуга - SaaS). Раздялата 
с Нетинфо е довела и до 
продажбата на дял от Svejo 
на друг партньор в лицето 
на MSKey Group, която уп-
равлява сайтове като Profit.
bg, Sportal.bg и др. Ин-
формацията за сделката бе 
потвърдена пред в. „Пари” 
от Иванов, но той отказа 
да коментира какъв точно 

процент от Svejo е продал 
на онлайн медийната група. 
Нейни представители също 
не бяха открити за комен-
тар. Сменихме партньорите, 
защото смятаме, че MSKey 
ще ни продават по-добре, 
коментира Иванов. Svejo.
net е в Топ 30 на най-посе-
щавани сайтове в България 
с почти 2.4 млн. посещения 
на месец, показват данните 
на Alexa. 

Написаното не е препоръка 
за вземане на инвестиционно 

решение.

Резултати на "ИХ БЪлгария" АД Консолидиран отчет,
в хил. лв.

Коефициенти по облигационната
емисия, на консолидирана база

Пасиви към активи

Покритие на разходите за лихви*

Текуща ликвидност**

Лихвоносен дълг към активи***

Към
��.��.����

Минимално
изискване

��%

�.��

�.�

��%

��%

�

�.�

��%
* Отношението се изчислява, като консолидираната печалба преди данъци се раздели на разходите за лихви
** Текущата ликвидност се изчислява, като общите краткосрочни активи се разделят на общите краткосрочни пасиви
*** Изчислява се, като всички лихвени задължения се разделят на активите

Приходи

Разходи за лихви

Отрицателни разлики
от промяна на валутни
курсове

Печалба
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Toshiba ще строи соларен парк в Ямбол 
Фотоволтаичната 
енергия ще 
произвежда ток за 
нуждите на около 
2000 домакинства

Toshiba планира да вло-
жи близо 4 млрд. JPY(73 
млн. лв.) в изграждането 
на фотоволтаичен парк в 
Ямбол. Компанията започ-
ва развитието на бизнеса 
със слънчева енергия с 
цел увеличаване на при-
ходите, които генерира 
от задгранични дейности. 
От фирмата планират да 
не стопанисва соларния 
парк, а да го продаде на 
български инвеститори. 
От община Ямбол не да-
доха подробности за ин-
вестиционния проект.

пари от слънцето
Плановете на Toshiba 
предвиждат фотоволта-
ичният парк да бъде с 
мощност около 10 мега-
вата. При този капацитет 
произведената енергия ще 
може да задоволява нуж-
дите от електричество на 
около 2000 домакинства. 
Проектът трябва да бъде 
реализиран през следва-
щата финансова година. 

През следващите години 
компанията ще инвестира 
в слънчеви паркове в други 
европейски държави и в 
САЩ. До 2015 г. планира 
да се изграждат по 8 големи 

Кандидатът за Potash 
BHP удвои печалбата си
Акционерите се опа-
сяват, че канадската 
сделка противоречи на 
стратегията

Най-големият минен опе-
ратор в света BHP Billiton 
подкрепи амбициите си да 
погълне канадската Potash 
Corp с най-добрите финан-
сови резултати от две години 
насам. Чистата печалба на 
компанията за финансовата 
година, която приключи в 
края на юни, скочи повече 
от два пъти и достигна 12.7 
млрд. USD. За миналата фи-
нансова година BHP отчете 
положителен финансов ре-
зултат от 5.9 млрд. USD.

по-скъпи продукти
По-високите цени на медта, 
никела и алуминия са ос-
новната причина за ръста 
на печалбата, след като ми-
налата година резултатите на 
компанията рязко намаляха 
заради свитото търсене по 
време на кризата. BHP се 
стреми да включи и мини за 

поташ към активите си за-
ради нарастващото потреб-
ление на изкуствени торове 
в света. Компанията обаче е 
предпазлива в краткосроч-
ните си прогнози, тъй като 
очаква известно забавяне 
на икономическия растеж в 
Китай, който е най-големият 
й клиент.

Възможност
Отличните резултати на BHP 
показват, че компанията има 
възможност да вдигне офер-
тата си за Potash, каквито 
са очакванията на пазара. 
Миналата седмица минни-
ят оператор предложи на 
акционерите на канадската 
фирма по 130 USD на ак-
ция (общо 39 млрд. USD). 
Инвеститорите в BHP обаче 
смятат, че предложението е 
рисковано, тъй като то пред-
полага навлизането на пазар, 
на който компанията никога 
досега не е работила. Според 
тях не е важно дали BHP 
може да си позволи цената, 
а дали сделката отговаря на 
стратегията й.

Подразделението за 
управление на активи 
най-вероятно ще бъде 
разделено на части

Италианската банкова група 
UniCredit търси купувачи за 
подразделението си за уп-
равление на активи Pioneer 
Global Asset Management. 
Звеното най-вероятно ще 
бъде разделено на части, 
тъй като няма кандидати за 
целия бизнес. Тази инфор-
мация се появи в някол-
ко международни медии, 
които цитират запознати 
източници. 

През май от UniCredit 
обявиха, че Bank of America 
Merrill Lynch ще консулти-
ра банката при евентуална-
та продажба на Pioneer, а в 

началото на август главният 
изпълнителен директор на 
италианския трезор Але-
сандро Профумо съобщи, 
че досега няколко компании 
са проявили интерес към 
сделката. Официално пока-
ни до евентуални купувачи 
ще бъдат изпратени през 
септември.

Лесно и трудно
Според инвестиционен бан-
кер, цитиран от Financial 
News, от UniCredit са се 
опитали да продадат цяло-
то подразделение, но не са 
успели, тъй като в момента 
няма интерес към такива 
мащабни сделки. По думите 
му лесно ще се намери ку-
пувач за бизнеса в САЩ, но 
продажбата на останалата 
част от компанията ще е 

трудно. Според него най-
добре ще е, ако звената в 
Германия и Италия се пред-
ложат отделно.

Подобна позиция се спо-
деля и от други специа-
листи. „Подразделението 
в САЩ е лесно, трудна е 
останалата част от звеното”, 
твърди друг инвестиционен 
банкер. Според него част 
от борда на UniCredit е на 
мнение, че трябва да бъде 
продаден само американ-
ският бизнес.

зависи от условията
Едно от притесненията на 
купувачите може да е да-
ли ще имат възможност да 
използват клоновата мрежа 
на UniCredit, за да предла-
гат фондовете на Pioneer, 
смятат банкери. Цената на 

UniCredit продава Pioneer

плановете на Toshiba предвиждат фотоволтаичният парк да бъде с мощност около 10 мегавата▶

 за цената на сделката е много важно дали бъдещите купувачи ще използват 
клоновата мрежа на UniCredit, за да предлагат фондовете на Pioneer
▶

сделката до голяма степен 
ще зависи от това. „Ако 
UniCredit реши, че ще пред-
лага фондовете при префе-
ренциални условия през 
следващите пет години, ита-
лианската банка ще получи 
много по-добра цена, откол-
кото ако просто се съгласи 
да ги включи в платформата 
си заедно с други фондове 
за три години”, коментира 
един банкер.

потенциални  
купувачи
Като евентуални купувачи 
в Европа се спрягат френ-
ските BNP Paribas, Natixis 
Global Asset Management 
и Amundi. В САЩ пък 
интерес може да про-
явят Eaton Vance, MFS 
Investment Management 
и John Hancock Mutual 
Funds. Макар че от компа-
ниите отказват коментар, 
наблюдатели вярват, че 
Amundi е отворена за нови 
партньорства в бъдеще, но 
за момента приоритет й 
остава финализирането на 
сливането с филиалите за 
управление на активи на 
Societe Generale и Credit 
Agricole. В началото на 
август управляващият ди-
ректор на Natixis също 
потвърди, че компанията 
може да прояви интерес 
към Pioneer Global.

Pioneer управлява активи 
на стойност 228 млрд. USD 
в световен мащаб. Подраз-
делението в САЩ отговаря 
за управлението на 56 млрд. 
USD.

фотоволтаични електро-
централи годишно само в 
Европа. Целта на Toshiba 
е да генерира общ приход 
от около 150 млрд. JPY до 
март 2016 г. от продажбата 
на слънчева енергия.

Конкуренция
В Ямболския район има 

вече пуснат в експлоата-
ция един фотоволтаичен 
парк, чийто собственик 
е испанската компания 
Nobesol. 

Дружеството вложи око-
ло 8 млн. EUR в него и 
заяви планове да изгради 
още няколко соларни пар-
ка на стойност още 120 

млн. EUR. И по този на-
чин инсталираните мощ-
ности в района ще дос-
тигнат близо 40 мегавата. 
„В момента се подготвят 
три площадки за изграж-
дане на соларни паркове, 
а предстои Nobesol да за-
почне работа и върху още 
няколко терена в райо-

на на Ямбол”, коментира 
Бранимир Ботев, консул-
тант по фотоволтаични 
проекти. Според него не-
ясната и често променяща 
се нормативна база пречи 
на големите чуждестран-
ни инвеститори да влагат 
средства в соларни пар-
кове в България. Ботев 

заяви, че монологът, който 
администрацията отправя 
към инвеститорите, тряб-
ва да се превърне в диа-
лог и промените да бъдат 
предвидими, за да може 
фирмите да инвестират 
в слънчеви централи в 
България.

николета Цветкова

Информация
Двама спечелили 
незаконно от 
офертата на BHP 

 Служител на Santander 
и негов съучастник са спе-
челили близо 1.1 млн. USD 
от незаконна търговия 
с вътрешна информация 
във връзка с офертата на 

▶

BHP за Potash, съобщиха 
щатските регулаторни 
органи.

Те са купили опции за 
акции в Potash за повече 
от 61 хил. USD броени дни 
преди BHP официално да 
обяви офертата си на 17 
август.

В същия ден акциите пос-
къпнаха и двамата са ги 
продали с добра печалба.

▶

▶
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Унгарското правителство 
отхвърли нов заем от МВФ
Будапеща е убедена, че може да разчита на финансиране от пазара
Унгария няма намерение 
да договаря нов заем с 
Международния валутен 
фонд (МВФ). Това стана 
ясно вчера, след като раз-
нопосочните сигнали за 
плановете на Будапеща по 
отношение на фонда озада-
чаваха наблюдателите през 
последните няколко дни. 
Късно във вторник ми-
нистерството на икономи-
ката обяви, че ще поднови 
преговорите с МВФ през 
есента. Междувременно 
пък от управляващата пар-
тия Фидес обявиха, че това 
далеч не означава, че стра-
ната има нужда от нова 
кредитна линия. Същото 
мнение беше споделено и 
от министерството в изя-
вление вчера.

Самофинансиране
„Унгария не е теглила па-
ри от съществуващия в 
момента заем от МВФ, 
Европейския съюз и Све-
товната банка от юли 2009 
г. насам. Държавата може 
да се финансира сама от 
пазара и ще продължи да 
разчита на пазарно фи-
нансиране и занапред”, 
гласи официалното съоб-
щение. Според икономи-
ческото министерство по 
тази причина Будапеща 
няма да има нужда от ново 
кредитно споразумение и 
преговорите през есента 
няма да целят получава-
нето на заем. Разговорите 
със служителите на фонда 
ще са във връзка с редов-
ния преглед на страната, 

казаха от министерството. 
Срокът на сегашната кре-
дитна линия в размер на 
20 млрд. EUR, която беше 
договорена през 2008 г., 
изтича през октомври.

Ангажименти
Разговорите с МВФ и ЕС 
бяха прекратени в средата 
на юли, след като минис-
тър-председателят Виктор 
Орбан отказа да изпълни 
ангажимента на предиш-
ния кабинет за намаляване 
на бюджетния дефицит 
до под 3% от БВП през 
2011 г. Правителството на 
Орбан пое кормилото на 
властта през април, като 
обеща по-ниски данъци и 
нови работни места, както 
и предоговаряне на анга-
жиментите към МВФ за 
ограничаване на бюджет-
ния дефицит.

Ревизия
Междувременно унгар-
ската централна банка ре-
визира прогнозите си за 
дефицита. Страната най-
вероятно няма да изпъл-
ни заложените числа до 
2012 г., ако не се вземат 
допълнителни мерки от 
правителството, тъй като 
крехкото икономическо 
възстановяване продължа-
ва да оказва натиск върху 
държавните приходи, съ-
общиха от Magyar Nemzeti 
Bank.

По-голям дефицит
Увеличаването на про-
гнозния бюджетен дефи-

Престъпната група 
е легализирала по 
повече от  
2 млрд. RUB 
месечно

В Русия беше разбита ор-
ганизирана група, заподо-
зряна в пране и легализи-
ране на значителни суми 
пари, съобщиха от отдела 
за икономическа безопас-
ност към Министерството 
на вътрешните работи. В 
групата участват банкови 
служители от Темпбанк и 
банка Империя, а провер-
ка е направена и в банка 
Басманни. Операцията е 
станала възможна след 
внедряването на сътрудник 
на министерството в прес-
тъпната организация.

Комисиони
Установено е, че престъп-
ната група всеки месец е 
изпирала по над 2 млрд. 

В Русия арестуваха 
банкери за пране на пари

RUB (около 65 млн. USD). 
За услугите си банкерите 
са взимали комисиона в 
размер на 3-9% от тър-
говски организации и 12-
17% от правителствени 
учреждения, се казва в 
съобщението. Арестувани 
са съветникът на предсе-
дателя на Темпбанк, както 
и ръководителят на отдела 
за клиенти в Империя и 
дъщеря й.

Следите  
остават
Милиционерите са обис-
кирали както офисите на 
банките, така и 14 жилища 
на заподозрени. Иззети са 
финансови документи, над 
120 печата на фирми фан-
томи и други предмети, 
които свидетелстват за не-
законна дейност, се казва в 
официалното съобщение. 
При огледа на автомобил 
на един от участниците в 
групата са били конфис-

кувани 100 хил. USD. За да 
се предотврати укриването 
на данни за извършено 
престъпление, властите 
са блокирали сметки за 
над 21 млн. RUB на седем 
компании.

опровержение
Председателят на Темп-
банк Михаил Гаглоев по-
твърди, че банката е била 
обискирана на 16 август, 
но не са намерени уличава-
щи документи. Заподозре-
ните не са служители на 
Темпбанк и нямат връзка 
с трезора, се казва в офи-
циално изявление на сайта 
на банката.

Председателят на Им-
перия Иван Кулешов съ-
що заяви, че обявената 
за началник на отдела за 
клиенти заподозряна не 
е заемала тази длъжност. 
Тя е работела в банката на 
изпитателен срок по-малко 
от месец.

С покупката 
на канадската 
U1 “Росатом” 
започва глобална 
диверсификация на 
бизнеса
Русия води преговори за 
строителството на предпри-
ятие за обогатяване на уран 
в САЩ, съобщи Financial 
Times, като цитира генерал-
ния директор на “Росатом” 
Сергей Кириенко. Това ще 
бъде част от плана на руската 
държавна компания за “гло-
бална диверсификация” на 
бизнеса. Проектът може да 
се реализира едва след като 
Конгресът на САЩ одобри 
споразумението между Мос-
ква и Вашингтон за мирно 
използване на атомната енер-
гия, посочва Financial Times.

Стъпка по стъпка
Първата стъпка към разши-
ряването на дейността на 
“Росатом” е придобиването 

на контролен пакет акции 
в канадската Unarium One 
(U1). “Покупката на U1 не е 
крайната точка в развитието 
на урановата ни стратегия”, 
казва Кириенко. По думите 
му компанията иска да из-
гради платформа за растеж, 
която да стане основа за по-
нататъшното й развитие в 
сфери като партньорствата, 
сливанията и придобива-
нията.

Акционерите  решават
Акционерите на U1 ще ре-
шат на 31 август дали да 
одобрят сделката с дъщер-
ната компания на “Росатом” 
“Атомредметзолото” за при-
добиване на контролния па-
кет акции срещу 610 млн. 
USD. Това ще увеличи дела 
на руската компания от 17 
на 51%. По думите на Ки-
риенко, въпреки че Русия 
разполага с огромни запаси 
от уран, U1 може да осигури 
на компанията му достъп 
до по-евтини материали в 

други части на света, като 
например Казахстан и Аф-
рика.

Гигант
В момента руската компания 
контролира 40% от мощ-
ностите за обогатяване на 
уран в света и 17% от мощ-
ностите за производство на 
атомна енергия. Компанията 
доставя гориво за 74 ядрени 
реактора в 15 страни. Ми-
налата седмица “Росатом” 
завърши строителството на 
последния си обект, като 
пусна в действие първата 
атомна електроцентрала в 
Иран “Бушер”.

Москва води преговори  
да обогатява уран в САЩ

виктор орбан спечели избирателите с обещанието да преразгледа отношенията на Унгария с Международ-
ния валутен фонд
▶

цит до 4.3% от БВП тази 
година се дължи основно 
на много по-ниските от 
очакваните приходи. Без 
мерки за намаляване на 
дупката в хазната страна-
та няма да може да изпъл-
ни заложените цели и през 

2011 и 2012 г., съобщиха 
от банката. За тази година 
правителството планира 
дефицит от 3.8% от БВП в 
сравнение с 4% през 2009 
г. Недостигът в хазната 
през 2011 г. ще достигне 
4.1% вместо прогнозира-

ните 2.8 и 3.7% през 2012 
г., смятат експертите на 
централната банка.

От Magyar Nemzeti Bank 
също повишиха очаквания-
та си за инфлацията в стра-
ната и занижиха прогнозата 
за икономически растеж. 

През тази година БВП ще 
нарасне с 0.9%, а годишна-
та инфлация ще достигне 
4.7%. Вместо с 3.2% обаче 
икономиката догодина ще 
нарасне с 2.8%, а инфлаци-
ята ще бъде 3.5%, а не 3%.

иглика Филипова

610
▶ млн. USD е цената, при 
която руската държавна 
компания ще придобие 
контролен пакет в 
канадската U1

снимка bloomberg
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 7200 7275
Калай LME USD/т 20740 20850
Олово LME USD/т 2065,5 2092
Цинк LME USD/т 2032 2088,5
Алуминий LME USD/т 2143 2131
Никел LME USD/т 21475 21530
Алуминиева сплав LME USD/т 2210 2110

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1225,8 1226,1
Сребро LME USD/тр.у. 18,4075 18,4475
Платина LME USD/тр.у. 1533,4 1538
Паладий LME USD/тр.у. 480,1 483,1
Родий LME USD/тр.у. 2075 2125

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Август	 Септември
Суров петрол NYMEX USD/б 75,96 76,13
Брент ICE USD/б 75,5 75,87
Газьол ICE USD/т 639,75 645,5
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,327 4,346
Бензин 95 NYMEX USD/т 672 -
Нафта NYMEX USD/т 639 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Септември
Пшеница Soft Red CBT USD/т 269,70
Царевица Yellow CBT USD/т 167,41
Ечемик Feed ASX USD/т 290,44
Памук No.2 NYBOT USD/т 1861,33
Какао  NYBOT USD/т 2891,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3952,82
Соя No.2 ICE USD/т 379,83
Захар White NYSE LIFFE USD/т 557,50

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.08.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 26.08.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	25.08.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,96 1127,81

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

24.08.2010	г.

157,71 156,94 156,17 155,78 153,86 153,86   
12,10 12,04 11,98 11,95 11,80 11,80   
88,65 88,22 87,79 87,36 86,07 86,07   
99,55 99,07 98,58 98,10 96,65 96,65   
763,83 760,12 756,41 752,70 741,58 741,58   
157,04 156,29 155,54 154,79 149,56 149,56   
77,17 76,80 76,43 76,06 74,20 74,20   
148,03 147,32 146,61 145,90 142,34 142,34   
291,06 289,67 288,29 286,90 277,20 277,20   
194,07 193,15 192,22 191,30 184,83 184,83   
225,52 224,45 223,37 222,30 214,78 214,78   
79,42 79,04 78,67 78,29 75,64 75,64   
235,65 234,53 233,41 232,29 224,43 224,43   

до	15.00	ч.	на	24.08.2010	г.

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	25/08/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,140189 € 1,162993 € 1,134488
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,864735 € 0,882030 € 0,860411

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,848155 € 0,865118 € 0,843914

Цените са валидни за поръчки, подадени на 19/08/2010 г. Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	26/08/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,137551  лв. 1,137551 лв. 1,137551 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 26/08/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Piraeus	Funds Цени за дата 24.08.2010

	 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 7,2386 6,9746

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,6347 0,6116

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,5141 2,4646

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,1023 8,7488

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 9,9948 9,7016

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,4993 10,2924

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,36304 -0,00458
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,76111 0,04257
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,45426 -0,00433
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,50518 0,01854
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,28082 -0,00086
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,84843 -0,01010
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62616 0,00043
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,38953 0,00233
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,99375 -0,00065
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68769 0,00056
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,87825 0,02531
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,72630 0,00030
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,30656 0,00011
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,83663 -0,00519
ЮЖНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29583 -0,00546
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76091 -0,00156
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,18895 -0,00487
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,93274 0,00485
НОРВЕЖКА КРОНА NOK 10 2,43976 -0,02319
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,08051 -0,00715
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,42497 0,01825
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,88103 0,01820
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61226 0,00141
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,01122 -0,00817
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06507 -0,01195
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,13916 0,00152
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,92466 0,00668
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01244 0,00089
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,55065 -0,00024
ЮЖНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09776 0,00375
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1908,78000 23,08000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 26.08.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.7212 4.7448  4.9100 4.7212 4.6268   -8.31% 15.33% -11.19% -25.12% 21.01.2008
фонд в акции 6.6869 6.7203  6.9544 6.6869 6.5532   -5.60% 14.04% -6.13% -14.40% 23.01.2008
високодоходен 10.1375 10.2896  10.5430 0.0000 0.0000   0.77% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2619    2.2619    -9.24% 27.79% -14.34% -56.80% 12.11.2007
балансиран 2.6894    2.6894    -9.59% 24.45% -14.13% -50.11% 12.11.2007

паричен пазар 11.2336  11.2280  11.2112 11.2224 11.2224 11.2280 4.52% 0.12% 7.01% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.7105  10.6572  10.5506 10.6039  0.0000 -0.49% 3.93% 0.94% 3.49% 06.10.2008
фонд в акции 9.8708  9.8217  9.6744 9.7235  0.0000 -4.46% 8.09% -3.76% -0.96% 06.10.2008
             
балансиран 13.5132    13.3794    -0.32% 5.99% 3.98% 6.39% 14.12.2005
фонд в акции 7.8355    7.7579    -7.38% 11.42% -11.08% -4.95% 01.03.2006
фонд в акции 4.8739    4.8256    -17.56% 12.77% -14.54% -16.04% 21.06.2006
фонд в акции 7.6388    7.4163    -6.36% 12.77% -1.71% -11.06% 05.02.2008
фонд в акции 11.1074    10.7839    5.09% 12.33% 8.13% 3.00% 05.02.2008
паричен пазар 11.9762    11.9762    5.57% 0.21% 8.85% 8.42% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.7879    80.5051  80.7879  -2.59% 1.93% -4.16% -5.11% 20.11.2006
фонд в акции 47.1538    46.9180  47.1538  -9.14% 3.09% -12.91% -14.06% 20.11.2006
фонд в акции 62.3553    62.3553  62.3553  -9.55% 4.27% -8.27% -13.02% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.5201    95.0831    -6.68% 3.23% -6.03% -1.20% 04.01.2007
балансиран 78.7969    77.6237    -5.64% 2.11% -6.28% -7.70% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.30557    1.30297    4.45% 0.83% 6.82% 5.77% 01.12.2005
балансиран 1.06468    1.05832    -1.35% 4.88% -0.35% 1.27% 01.12.2005
фонд в акции 0.73307    0.72218    -6.22% 10.57% -5.05% -6.89% 01.03.2006
фонд в акции 0.72995    0.72559    -0.55% 1.88% 1.63% -12.07% 07.03.2008
ниско рисков 1.04746    1.04432    2.11% 0.38% 3.68% 3.46% 07.05.2009

балансиран 100.4193    99.4201    -2.74% 7.52% -1.96% -0.02% 07.12.2005
балансиран 106.4379    105.3789    -3.49% 6.38% -4.27% 1.29% 06.03.2006
фонд в акции 85.1333    83.8659    -6.02% 10.78% -5.21% -1.79% 20.06.2005
паричен пазар 121.5343    121.5343    5.79% 0.56% 7.21% 7.16% 31.10.2007
ниско рисков 93.6040    93.2300    3.68% 2.67% -2.99% -2.59% 01.02.2008
ниско рисков 106.0437  105.9378  105.6200  105.9378  3.44% 1.25% 5.49% 5.13% 01.07.2009

балансиран 4.5952     4.5678     -6.55% 8.55% -4.34%*** 4.50% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9225  0.9180   0.9157  0.9111     -13.31% 14.43% -16.13%*** -7.08% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.6928     17.5694     8.90% N/A N/A 10.17% 28.09.2004
фонд в акции 11.0223    10.8691     12.81% N/A N/A 1.98% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2183     1.2003     -5.97% 14.14% -0.89% 2.15% 10.05.2004
фонд в акции 0.7636     0.7523    9.44% 21.69% 29.55% -7.05% 04.10.2006
фонд в акции 0.9701     0.9558    10.64% 21.89% 7.22% -1.63% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3470  130.1522  129.8924    3.13% 3.28% 5.55% 6.25% 04.05.2006
балансиран 14.2416  14.2416  14.1006    -5.36% 8.28% -6.77% 1.97% 17.12.2004
фонд в акции 0.7284  0.7212  0.7141    -2.79% 15.50% -4.88% -7.51% 04.05.2006
             
балансиран 785.6368    779.7592    0.74% 5.75% 6.36% -9.42% 09.05.2008
фонд в акции 705.0854    699.8105    -0.55% 7.10% 7.10% -12.92% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.2524    11.2524    3.52% 1.80% 7.02% 2.62% 30.01.2006
балансиран 116.6354    116.6354    -2.82% 5.90% -1.09% 1.70% 30.01.2005
фонд в акции 6.4606    6.4606    -8.28% 12.54% -5.64% -9.12% 30.01.2006
фонд в акции 10.0031    10.0031    -0.65% 2.48% 0.98% 0.02% 30.01.2009

фонд в акции 8.6145    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5083  0.5058  0.5033    -3.43% 7.70% -4.34% -21.87% 19.11.2007
балансиран 0.7399  0.7373  0.7347    -0.89% 3.55% -0.10% -10.45% 19.11.2007
ниско рисков 0.9916  0.9901  0.9886    2.82% 1.25% 4.83% -0.36% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2590  1.2571 1.2552    3.94% 0.28% 6.80% 5.28% 16.03.2006
консервативен 1.2833  1.2795 1.2757    4.71% 0.99% 8.54% 5.70% 16.03.2006
балансиран 0.8625  0.8591 0.8557    -0.80% 4.08% 0.39% -3.36% 16.03.2006
фонд в акции 0.6299  0.6268 0.6237    -6.64% 7.56% -6.32% -9.98% 16.03.2006
балансиран 0.7283  0.7254 0.7225    -4.58% 4.39% -7.42% -11.90% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0280  1.0280 0.9766    N/A N/A N/A N/A 

паричен пазар 1.1767   1.1767    2.71% 0.22% 4.12% 3.69% 15.11.2005
балансиран 1.0170   до 90 дни  над 90 дни  0.26% 3.74% 2.95% 0.14% 12.09.2005
    1.0018  1.0119      

балансиран 7.3094   7.3094    -11.02% 10.68% -7.13% -6.75% 01.03.2006
фонд в акции 6.2911   6.2911    -10.26% 11.43% -7.28% -9.81% 01.03.2006
фонд в акции 2.8647   2.8647    2.15% 15.67% 5.02% -30.83% 05.04.2007
консервативен 10.4378   10.4378    0.08% 1.78% 1.69% 2.55% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7572 0.7535 0.7516 0.7460 0.7460 0.7497  0.7311 2.81% 12.92% 0.38% -6.64% 22.05.2006
фонд в акции 0.4098 0.4077 0.7516 0.4037 0.4037 0.4057  0.3956 -1.78% 16.82% -1.58% -23.92% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 104.9953  103.7054  102.9315    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 320.2933    319.8129    2.63% 0.24% 4.45% 7.14% 17.11.2003
ниско рисков 13.2480    13.1818    2.14% 2.75% 4.31% 6.22% 27.12.2005
балансиран 12.0832    11.9624    0.43% 5.82% 1.78% 4.14% 27.12.2005
фонд в акции 8.3237    8.2405    -3.47% 11.84% -2.85% -3.67% 07.09.2005
балансиран 20.5917    20.5917    1.54% 3.73% 2.80% 1.02% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4669    6.4346    -4.44% 5.49% -8.93% -12.61% 01.06.2007
балансиран 7.8410    7.8018    -3.71% 5.19% -6.95% -7.25% 01.06.2007
консервативен 11.5953    11.5664    6.64% 3.03% 10.31% 5.02% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1806    1.1570    -3.50% 5.82% -3.44% 4.31% 18.09.2006
балансиран 1.0359    1.0256    -0.50% 3.70% -1.04% 1.61% 10.06.2008

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	25.08.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0170	лв. 1.0018	лв.	 1.0119	лв.	 0,26	% 	2,95	%

Сентинел	-	Рапид 1,1767	лв. 1,1767	лв. 2,71% 4,12	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	24	август	2010	г.

N/A 13.4268 12.3067 8.4777
321.4143 N/A 12.2644 8.4486
323.0158 13.3142 N/A 8.4069
323.0158 13.3142 12.2040 N/A
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Цената на 
петрола 
отбеляза 

понижение и по 
време на вчерашна-
та сесия в Ню Йорк 
достигна 71.16 USD/б. 
Поскъпването на 
долара спрямо 
еврото се отрази 
негативно върху 
стойността на нефта

По време 
на борсо-
вата сесия 

в сряда измери-
телят загуби 150 
пункта от стой-
ността си.  
Лошите резултати 
в САЩ удариха с 
пълна сила бор-
совите индекси в 
Азия

индекс на деня

1.66
▶ процента се понижи япон-
ският индекс Nikkei 225 и дос-
тигна 8845.39 пункта

Стока на деня

2.21
▶ процента спечели 
среброто на борсата в 
Лондон и достигна  
18.835 USD/тр. у.

Проблемите на Ирландия потопиха Европа
Фондовите пазари в 
цяла Европа се срина-
ха, след като водещата 
рейтингова агенция 
Standard and Poor’s обяви, 
че понижава кредитния 
рейтинг на Република 
Ирландия с едно ниво 
до АА-. Като причина за 
взетото решение от S&P 
изтъкнаха големите раз-
ходи на правителството 
за спасяване на изпадна-
лата в криза финансова 
система. Според агенция-
та действията на ирланд-
ското правителство в 
посока подпомагане на 
банковата система ще 
позволят на икономика-
та да се възстанови, но 
също така ще доведат до 
увеличаване на финансо-
вото бреме.

Дългосрочният рей-
тинг на ирландските 
правителствени облига-
ции слезе от AA до АА-, 
като това ниво не е било 
стигано от 1995 г. От S&P 
допълниха, че в рамките 
на една година рейтин-
гът може отново да бъде 
понижен, ако разходите 
за спасяване на банките 
в страната продължат да 
растат, а в същото време 

икономиката продължи 
да расте със сегашните 
мудни темпове.
Според анализаторите 
на Standard&Poor’s за 
спасяването на нестабил-
ните банки в страната ще 
са нужни 90 млрд. EUR, 
докато предварителните 
прогнози бяха за най-
много 80 млрд. EUR. 

Допълнително притес-
нение внесе и одобрена-
та от държавата допъл-
нителна помощ за Anglo 
Irish Bankearlier в размер 

на 10 млрд. EUR. Поред-
ната финансова инжек-
ция ще увеличи прави-
телствения дълг до близо 
113% от брутния вътре-
шен продукт на страната 
през 2012 г. Този резултат 
е 1.5 пъти над средния за 
ЕС и доста над прогнози-
те за Испания и Белгия, 
допълниха от S&P. 
Ирландските проблеми 
успяха да засенчат дори 
добрите новини за бизнес 
доверието в Германия 
през август. По данни на 
Ifo Research Institute към 
университета в Мюнхен 
индексът, измерващ този 
показател, се е покачил 
с 0.47% до 106.7 пункта. 
През юли измерителят 
отчете най-голямото си 
месечно увеличение за 
последните 20 години и 
от 101.9 скочи до 106.2 
пункта.

Добрите прогнози за 
германската икономика 
повлияха единствено 
на главния германски 
индекс DAX 30, който 
регистрира най-малък 
спад на борсите в Европа. 
Понижението му стигна 
едва 0.75% и при отваря-
нето на американските 

Германският 
DAX се 

понижи с 0.75% и 
достигна 5892.15 
пункта

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ пониженият рейтинг върна призрака на дълговата криза в Европа

Цената на златото се приближи 
до върховата си стойност

На борсата 
в Лондон 

цената на златото 
достигна 1242 
USD/тр. у., което 
е увеличение от 
0.85%

▶ разочароващите икономически данни в СаЩ и Европа 
повишават интереса към златото

Цената на златото скочи 
до осемседмичен рекорд, 
като на борсата в Лондон 
достигна 1242 USD/тр. у. 
Сред причините за резкия 
скок се открояваха силни-
ят долар, слабите про-
дажби на новопостроени 
жилища и разочароващи-
те данни за продажбата 
на дълготрайни стоки в 
САЩ. 

На последната сесия 
американската валута 
се търгуваше за 1.2655 
EUR/USD, което е пос-
къпване от 0.3%.  По 
данни на американското 

на годината е скочило с 
36% до 1050 т. От изнесе-
ните данни става ясно, че 
инвестиционното търсене 
заема най-голям процент 

от общото търгувано 
количество, следвано от 
бижутерийната индус-
трия, където търсенето е 
стигнало 409 т.

Благород-
ният 
метал 

добави 0.405 USD 
към стойността 
си на последната 
борсова сесия. 
Инвеститорите все 
повече обръщат 
погледи към ниско-
рисковите активи, 
какъвто е среброто

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 0008-000311/30.07.2010

Подписаният СТАНИСЛАВА ВАСЕВА, публичен изпълнител при Терито-
риална дирекция гр. София, Офис гр. Кюстендил, съобщавам, че по изпъл-
нително дело № 0008/2010г. по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК във връзка 
с чл.238, ал.4, т.2 от ДОПК в сградата на ТД на НАП - гр. София, Офис гр. 
Кюстендил, ул. “Демокрация” №55, ет.3, ст.№11 на 14.09.2010г., от 10.30 
ч. на групи движими вещи описани в списък, който е неразделна част от 
настоящето съобщение, а именно: Група от вещи №1 – водопроводни и 
водомерни части при първоначална цена 119 748.55 лв. /сто и деветна-
десет хиляди седемстотин четиридесет и осем лева и петдесет и пет 
стотинки/, Група от вещи №2 - водопроводни и водомерни части при 
първоначална цена 160 595.25 лв. /сто и шестдесет хиляди петстотин 
деветдесет и пет лева и двадесет и пет стотинки/ и Група от вещи №3 
– ел. части и други при първоначална цена 46 347.09 лв. /четиридесет и 
шест хиляди триста четиридесет и седем лева и девет стотинки/.

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 01.09.2010 
г. до 08.09.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., на адрес: гр.Кюстендил, мест-
ността Румена войвода. 

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция гр.София, Офис гр. Кюстендил, ул. “Демокрация” №55, 
ет.3, ст.10 всеки присъствен ден от 01.09.2010 г. до 08.09.2010 г., от 
09.00 ч. до 17.00ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 14.09.2010г. от 
10.30 ч., в сградата на Териториална дирекция гр. София, Офис гр. Кюс-
тендил, ул. “Демокрация” №55, ет.3, ст.11.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път и трябва да е постъпил 
до 08.09.2010г. в банкова сметка УниКредит Булбанк АД, BIC: UNCRBGSF   
IBAN: BG54UNCR96603320296613.

Доплащането на окончателната цена от обявения за купувач участ-
ник в търга се извършва по безкасов начин по банкова сметка IBAN: BG84 
IABG 7490 3300 3578 00, BIC: IABG BGSF ИНТЕРНЕШЪНЪЛ АСЕТ БАНК АД-СО-
ФИЯ, КЛОН КЮСТЕНДИЛ – ОФИС КЮСТЕНДИЛ.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на ве-
щите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в сграда-
та на ТД на НАП гр. София, Офис гр.Кюстендил, ул. “Демокрация” №55 и 
на страницата на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg. 

 За контакти: телефон: 078/559-140 
ПуБлИЧЕН ИЗПЪлНИТЕл: /Станислава Васева/

Дата 30.7.2010 г.
Гр. Кюстендил

министерство на търгови-
ята продажбите на дълго-
трайни стоки през юли са 
се увеличили едва с 0.3% 
до 193.02 млрд. USD, 
докато предварителните 
прогнози на анализатори-
те даваха минимум 2.8% 
увеличение. Отделно 
от това в допълнителен 
доклад се посочва, че 
продажбите на новопос-
троени жилища в САЩ 
са паднали с 0.9% до 333 
хил. 

Новината идва само 
ден след обявяването 
на цифрите за търсенето 
на препродавани домове, 
като там стойностите 
паднаха до 15-годишен 
минимум. На фона на не-
гативните тенденции, ид-
ващи от двете страни на 
Атлантика, интересът към 
кюлчетата става все по-
голям. В анализ на World 
Gold Council (WGC), 
цитиран от Интерфакс, се 
посочва, че търсенето на 
злато в световен мащаб 
през второто тримесечие 

пазари стойността му 
падна до 5892.15 пункта. 
Сред най-тежко постра-
далите беше именно ир-
ландският индекс ISEQ, 
който се срина с 5.4% до 
2608.94 пункта. Другите 

два големи европейски 
индекса - френският 
CAC 40 и британският 
FTSE 100 - се раздели-
ха съответно с 1.61 и 
1.29% от стойността си, 
достигайки съответно 

3435 и 5089.15 пункта. В 
Италия FTSE MIB загуби 
1.68% от стойността 
си до 19370.4 пункта, а 
испанският Ibex 35 се 
раздели с 2.2% до 9831.5 
пункта.

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg
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▶ мегабита в секунда 
ще бъде максималната 
скорост на трансфер 
на данни през мобилна 
мрежа в България до края 
на 2010 г. 

Българските операто-
ри залагат на LTE за 
заместник на сегаш-
ните начини за достъп 
до мобилен интернет

Мобилният интернет е две 
неща: от една страна, той е 
удобство за потребителите, 
все по-голяма част от които 
го използват ежедневно. 
От друга - той е все по-ва-
жен източник на приходи 
за мобилните оператори. И 
в създалата се печеливша и 
за двете страни ситуация е 
нормално да се търси начин 
за подобряване на качество-
то на предлаганата услуга, 
както и в превръщането й в 
достъпна за все по-широк 
кръг потребители. Както и 
да се отговори на огромния 
трафик, който тепърва ще 
генерира растящият брой 
мобилни приложения, из-
ползвани от различните 
марки смартфони, които 
също набират популярност 
у нас.

Кратка история на 
мобилния интернет
Мобилният интернет не е 
ново явление нито по света, 
нито в България. Той обаче 
набра огромна популярност 
с настъпването на смарт-

тези сложни абревиатури са 
всъщност имена на техно-
логии за пренос на данни 
през мобилни мрежи, но с 
различна скорост. 

Максимумът преди, 
сега и в бъдеще
На практика максимална-
та скорост на трансфер на 
данни през мрежа на мо-
билен оператор в момента 
бе демонстрирана преди 
няколко седмици от M-Tel. 
От компанията показват 
как действа технологията 
HDSPA+, която на теория 
позволява скорости от над 
40 Mbit/s (иначе казано, гле-
дане дори на HD филми в 
реално време). При HSDPA 
технологията, определяна 
като наследник на третото 
поколение мобилни мре-
жи, максимумът е двойно 
по-нисък - 21 Mbit/s, а при 
3G мрежите максималните 
скорости са до 7.2 Mbit/s 

фоните на потребителския 
пазар, което ги извади от 
сянката на нишов продукт 
за бизнеса. С други думи, за 
платежоспособните клиен-
ти. Сега обаче интернетът, 
използван през мобилна 
мрежа, е достъпен не са-
мо като технология, но и 
ценово. Това обаче изигра 
лоша шега на оператори-
те, които трудно смогват 
на огромния трафик, гене-
риран от потребителите. 
Особено в САЩ, където 
бумът в продажбите на 
iPhone  доведе буквално до 
задръстване на мрежата на 
AT&T. И докато в България 
устройството не предизви-
ка чак такъв бум, интерес 
към мобилния интернет не 
липсва. Дори обратното - от 
мобилните оператори от-
читат трицифрени ръстове 
в количеството генериран 
трафик през мрежите си 
за последната година. Тази 
тенденция най-вероятно ще 
се запази най-вече заради 
факта, че потребителите 
търсят все повече услуга-
та. Това означава още по-
вече трафик и съответно 
необходимост от по-високи 
скорости на връзката. Тоест 
нова технология, която да 
може да отговори на тези 
изисквания. 

В момента доминиращата 
технология в българските 
мрежи е 3G (или UMTS), 
която обхваща около 50% от 
територията на България. В 
местата, в които тя липсва, 
са налични 2.5G техноло-
гии като GPRS или EDGE, 
а в по-големите населени 
места мрежата може да бъ-
де и 3.5G (HSDPA). Всички 

Технологията  
LTE (Line Ter-
mination Equip-
ment, линийно 
терминално 
оборудване) 

Максимална дости-
гана скорост на сва-
ляне - 326.4 Mbit/s при 
4x4 антени и 172.8 
Mbit/s за 2x2 антени 

Максимална дости-
гана скорост на кач-
ване - 86.4 Mbit/s за 
всеки 20 MHz свобо-
ден спектър

Поддържа поне 200 
активни потреби-
тели за всяка 5 MHz 
клетка. Тоест 200 
думи може да използ-
ват интернет едно-
временно

▶

▶

▶

България 
е 16-ата 

страна в света, 
в която бе пред-
ложен мобилен 
интернет със ско-
рост до 21 Mbps, 
а до края на тази 
година се очаква, 
че максимал-
ната скорост на 
пренос на данни 
ще стигне до 42 
Mbps

(почти 1 мегабайт в секун-
да). Цените за използването 
на услугата обаче не зави-
сят толкова от скоростта на 
връзката, а от генерирания 
трафик. И ако доскоро се 
плащаше стриктно за все-
ки свален мегабайт, през 
тази година на българския 
пазар се появиха и първите 
тарифни планове, в които 
ограничението за използ-
ване на интернет отсъства. 
Все още обаче е налично 
ограничението на скорост-
та след изчерпването на 
определено количество ме-
габайти. Паралелно с това 
операторите предлагат и 
други атрактивни оферти, 
сред които е мобилен ин-
тернет с цена от 1 ст. на 
мегабайт. 

изисквания
Дори и тези скорости оба-
че вече се виждат тесни 
на потребителите, които 
искат все по-бърз трафик, 
за да могат да използват 
максимума от смартфоните 
си. По-точно приложенията 
им, голяма част от които не 
са безполезни без връзка 
с интернет. И на дневен 
ред излиза наследникът на 
сегашните мобилни мрежи, 
който ще трябва да отгово-
ри на високите критерии, 
поставени от потребители-
те. Най-вероятно по света, а 
и в България това ще бъде 
LTE технологията, чиито 
тестове вече текат с пъл-
на сила и на географски-
те ширини около страната 
ни. Един от последните 
примери е Италия, където 
в Торино Telecom Italia и 
Nokia Siemens Networks 

Новото поколение мобилни комуникации 
идва в България до 2 години

150
▶ е ръстът в 
потреблението 
на широколентов 
интернет през мрежата 
на “М-Тел” през 2009 г.

Поколение	 Стандарт	 Максимална	скорост
2G	 GSM	(Global	System	for	Mobile	Communications)	 позволява	пренос	на	глас	
	 	 и	текстови	съобщения
2.5G	 GPRS	(General	packet	radio	service)		 поддържа	WAP	протокол	
	 EDGE	(Enhanced	Data	Rates	for	GSM	Evolution)	 до	236.8	kbit/s	
3G	 UMTS	(Universal	Mobile	Telecommunications	System)		 до	7.2	Mbit/s
3.5G	 HSDPA	(High-Speed	Downlink	Packet	Access)	 до	21	Mbit/s
4G*	 LTE	(Line	Termination	Equipment)	 от	100	Mbit/s

*	1	Mbit/s	-	1	мегабит	в	секунда,	1	MB/s	-	1	мегабайт	в	секунда,	скоростта	е	равна	на	8	Mbit/s	
	

За	сравнение:	средно	голям	mp3	файл	е	с	големина	5	мегабайта,	което	през	UMTS	ще	
отнеме	около	6	секунди	за	свалянето	му.	При	HSDPA	времето	пада	до	около	3	секунди,	а	

при	LTE	-	около	секунда

▶ Речник

провеждат изпитания на 
платформата. 

От историческа гледна 
точка първият разговор 
през LTE мрежа е прове-
ден през 2008 г. в Барсело-
на, а още през следващата 
година TeliaSonera пуска 
в експлоатация първите 2 
LTE мрежи в Европа - в 
столиците на Швеция и 
Норвегия,  Стокхолм и Ос-
ло. Името на технологи-
ята е съкратено от Line 
Termination Equipment, а на 
теория минималната ско-
рост, която тя поддържа, е 
поне 100 Mbps за сваляне, 
а ъплоудът й започва от 50 
Mbps. Тоест тя може да 
се конкурира с по-добрите 
оферти за кабелен интернет 
в София като скорост.

В България първите LTE 
мрежи най-вероятно ще 
дебютират след около 2 го-
дини, показват плановете 
на мобилните оператори. 
От “Глобул” коментират, 
че вече проучват възмож-
ностите на технологията 
и най-вероятно ще пуснат 
първата си такава мрежа 
през 2012 г. В момента по 
света има 64 оператора, ко-
ито ще имплементират раз-

личните варианти на LTE, 
разпределени в 31 държави, 
показват данните на GSMA. 
Преди 12 месеца техният 
брой беше 31. От “Вива-
ком” също са на мнение, 
че логичният избор за мо-
билните оператори е LTE 
технологията. Причината 
според компанията е, че та-
зи технология позволява по-
добра еволюция и по-лесно 
интегриране в съществу-
ващата инфраструктура на 
телекомите. “Смятаме, че 
LTE е добра платформа за 
предоставяне на услуги, 
базирани на бърз безжичен 
трансфер на данни с малко 
времезакъснение”, комен-
тират от “М-Тел”.

Тоест имплементирането 
на технологията у нас е 
просто въпрос на време. И 
на регулаторни решения, 
тъй като, за да се ползва 
технологията, е необходи-
мо също така Комисията за 
регулиране на съобщенията 
(КРС) да предостави нови 
честоти. Кризата също спъ-
ва инвестициите от страна 
на операторите, но в крайна 
сметка идването на LTE и 
у нас е просто въпрос на 
време.
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Инициатива  
На 5 октомври 
ще има „Ден на 
кариерата за хора 
с увреждания”

На 5 октомври в сто-
личния хотел „Радисън” 
ще се проведе шестият 
пореден „Ден на кариера-
та за хората с уврежда-

▶

ния”. Инициативата е на 
Българското сдружение-
то за личностна алтер-
натива (БСЛА). Идеята е 
да се съберат на едно мяс-
то работодатели и тър-
сещи работа, за да се по-
могне и на двете страни. 
През миналата година на 
събитието са присъства-
ли представители на око-
ло 40 компании и над 400 

хора с увреждания. В края 
на деня около 50 души са 
подписали договор с рабо-
тодател. Организатори-
те очакват тази година 
да постигнат поне същи-
те резултати. Събитие-
то ще бъде финансирано 
с 16 хил. лв. от Агенция-
та за хората с уврежда-
ния, като около 1000 от 
тях ще бъдат за сметка 

на БСЛА. 
„Прави впечатление, че 

на събитията, които сме 
организирали досега, са 
идвали основно компании 
с чуждестранен капитал”, 
разказва Лилия Тошева, 
ръководител проекти в 
БСЛА. Най-масово учас-
тие са имали фирми от IT 
сектора, търговията на 
дребно и финансите.

▶

Българското сдружение 
за личностна алтернатива 
(БСЛА) се появява през 
2004 г. по инициатива на 
двамата продуценти и те-
левизионни водещи Иван 
Христов и Андрей Арнау-
дов. И ако от екрана два-
мата изглеждат неособено 
сериозни, неправителстве-
ната организация, която 
създават, има доста сери-
озни цели - да помага на 
хората с увреждания и на 
тези в неравностойно поло-
жение. А резултатите не са 
за пренебрегване - вече са 
реализирани близо 10 про-
екта, а инициираният от тях 
„Ден на кариерата за хората 
с увреждания” се превърна 
в годишна традиция.

Европари с кауза
„Сдружението се издържа 
изцяло от проектите, които 
печели”, разказва Лилия То-
шева, която отговаря имен-
но за подготовката и изпъл-
нението им. Част от тях са 
финансирани от Агенцията 
за хората с увреждания, 
други от Световната банка, 
а вече може да се похвалят 
с успехи и в усвояването на 
средства от оперативните 
програми. Служителите 
и доброволците от БСЛА 
вече приключиха два про-
екта за над 500 хил. лв. по 
програмите „Администра-
тивен капацитет” (ОПАК) 
и „Развитие на човешките 
ресурси” (ОПРЧР). Кауза-
та е да се помогне на хора 
с увреждания и на деца, 
оставени без родителска 
грижа.

Сами си подготвихме про-
ектопредложенията, разказ-
ва Тошева. Тя си спомня 
как европейските субсидии 
стават много гореща тема 
през 2008 г. и още оттогава 
започва активно да се инте-
ресува от възможностите за 
финансиране. „Обучавахме 
се как се пише проект от 
наръчниците, които разда-
ваха управляващите органи 
на отделните програми”, 
разказва Тошева. 

„Лидера”
На европроекта по ОПАК 
в сдружението казват „Ли-
дера”, защото по него е 
предвидено най-голямото 
финансиране, за което са 
кандидатствали към мо-
мента - близо 390 хил. лв. 
Целта му е била да се обу-
чат хора с увреждания от 
11 града как да постигат 
по-ефективно партньор-
ство и диалог с органите на 

вете. В проекта се включ-
ват 47 момчета и момичета 
от 5 дома в двата града. 
Всъщност центровете са 
стаи, в които децата ходят 
през деня, след училище, 
за да си говорят със со-
циални служители, които 
им помагат с разговори и 
съвети да бъдат по-подгот-
вени за етапа, когато ще 
трябва да се грижат сами 
за себе си. „Обяснявахме 
им не само как да напи-
шат автобиография или 
мотивационно писмо, но 
им правихме и тестове за 
оценка на личността - т. е. 
кои са сферите, в които те 
имат най-голям потенциал 
да се развиват в бъдеще”, 
разказва Тошева.

При изпълнението на 
проекта са спестени 10 хил. 
лв., които впоследствие от 
БСЛА използват, за да фи-
нансират две трудови борси 
в Русе и Хасково.

административни 
трудности
В момента от БСЛА са 
с противоречиви впечат-
ления от процеса на ус-
вояване на европейските 
субсидии. Оказва се, че 
най-големият им проект 

- „Лидера” - им създава 
и най-много трудности. 
„Приключихме го още 
през септември 2009 г., 
финансовите одитори дой-
доха едва през януари, и то 
след като на няколко пъти 
се опитвахме да ги пока-
ним. Оплакахме се от заба-
вянето дори на министъра, 
отговарящ за управлението 
на средствата от Европей-
ския съюз, Томислав Дон-
чев, но все още очакваме 
окончателния финансов 
одит, за да разберем дали 
ще ни бъдат одобрени ве-
че направените разходи”, 
разказва Тошева. 

Всъщност към момента 
сдружението е получило 
само 20% авансови плаща-
ния, т.е. около 80 хил. лв., а 
останалите средства, които 
са били предвидени за из-
пълнението на проекта, са 
ги набавили за собствена 
сметка. „Всичките ни слу-
жители, които отговаряха 
за проекта, дадоха запла-
тите си, за да може да го 
приключим. Редица до-
броволци също осигуриха 
финансиране от собствения 
си джоб”, споделя Тошева. 
„ОПАК е най-големият ни 
ужас”, допълва тя. Впечат-

Европейски пари с кауза
Неправителствената организация на Иван и Андрей изпълни два 
европроекта за над половин милион лева 

ленията им от ОПРЧР пък 
са коренно противополож-
ни и дори вече са готови с 
два нови проекта по про-
грамата.

Новите идеи
„Спечелихме одобрение 
за нов проект по ОПРЧР 
и съвсем скоро трябва да 
подпишем договор и да за-
почнем изпълнението му”, 
споделя Тошева. Стой-
ността на новия проект е 
около 220 хил. лв. Той ще 
бъде нещо като продъл-
жение на този, свързан с 
работата с децата, напус-
кащи домовете. Идеята 
този път е да се помага на 
хора от четири центъра 
за временно настаняване 
в София. Това са места, 
в които попадат хора без 
дом и работа, обикновено 
на възраст между 30 и 40 
години, като те имат право 
да останат в центъра само 
за няколко месеца. „Пак 
ще работим с психолог, 
който ще прави оценка на 
личността на хората и ще 
им помогне да осъзнаят 
своите умения и желания. 
Целта ни е да ги накара-
ме да работят”, разказва 
Тошева. По думите й про-
ектът ще помогне на над 
80 души.

Част от проекта е и съз-
даването на сайт, в който 
да се публикуват обяви за 
работа само за хора с ув-
реждания или в неравнос-
тойно положение.  

От БСЛА очакват скоро 
да получат отговор и дали 
ще получат финансиране по 
още един проект по ОПРЧР. 
Той вече е за около 390 хил. 
лв. и е насочен към децата с 

диагнозите хиперактивност 
и дислексия. 

Достъпна  
градска среда
„Държавата трябва да об-
ръща по-голямо внимание 
на хората в неравностойно 
положение и на тези, които 
имат увреждания. Това, кое-
то се прави сега, е минимал-
но”, казва Тошева. Според 
нея проблем номер едно 
е да се изгради достъпна 
градска среда - т. е. всяка 
обществена сграда да бъде 
достъпна и за инвалиди.

За връзката 
с иван и андрей 
Тази инициатива беше ак-
тивно прокламирана по те-
левизията от самите Иван и 
Андрей. В момента двамата 
продължават да са членове 
на управителния съвет на 
БСЛА и активно да участ-
ват в обсъждането на нови 
идеи и проекти. „Може 
би именно благодарение 
на това, че те са широко 
известни, голяма част от 
социалните ни инициати-
ви получават значителна 
подкрепа - и от страна на 
медиите, и от страна на 
отделни граждани”, казва 
Тошева.  

Самата тя попада в сдру-
жението пак покрай теле-
визията. „Дълги години бях 
журналист в БНТ, а после 
и в „Нова телевизия”, а от 
2006 г. вече започнах да ръ-
ководя проектите на сдру-
жението, защото искрено 
вярвам, че инициативите 
ни си заслужават и парите, 
и времето, и емоциите”, 
споделя Тошева.

Дарина Черкезова

Лилия Тошева (в средата) и "нейните" деца от социалните домове  СНИмкА БъЛгАРСкО СДРужеНИе зА ЛИЧНОСТНА АЛТеРНАТИВА▶

местната администрация. 
Оказва се, че не е широко 
известно, но в страната 
има редица областни об-
щински съвети, които са 
създадени въз основа на 
сътрудничеството между 
хора с увреждания и об-
ластната управа. Заедно 
те разработват проекти за 
финансиране на дейности 
за хора с увреждания и впо-
следствие ги изпълняват 
заедно. „Всъщност това са 
доста активни хора, които 
имат добри възможности и 
качества и не трябва да бъ-
дат подценявани”, споделя 
Тошева. 

Като на филм
Вторият проект обаче е 
истинската им гордост, тъй 
като при изпълнението му 
заснемат и два филма, кои-
то достигат до служители в 
Европейската комисия (ЕК) 
и впоследствие от сдруже-
нието получават специални 
похвали от Брюксел. По 
проекта от БСЛА създават 
два „центъра за общест-
вена подкрепа” в Русе и 
Хасково. Центровете са за 
деца между 16 и 18 годи-
ни, които напускат или им 
предстои да напуснат домо-
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...но едноместна и не в океана, а по поречието на някоя река
Разходка с лодка...
В нетърпимата жега навън 
няма нищо по-хубаво от 
това да се потопиш в мо-
рето. Освен... в студената 
вода на река Струма. Пър-
во, не е толкова препълне-
но, каквато е ситуацията с 
плажовете (а после било 
криза). И второ, предла-
га много по-приятно и 
екстремно изживяване от 
това просто да се бориш 
с няколкото малки въл-
нички, които Черно море 
може да предложи тези 
дни на летуващите по бре-
говете му. Представете си 
само: вълни пак има, но 
вместо да ги избягваш, 
влизаш право в тях. Раз-
бира се, с лодка, било то 
едноместна или с повече 
твои приятели. Или пък 
дори и непознати. Подоб-
но изживяване предлагат 
каякът и рафтингът, които 
през последните години 
набират популярност като 
спортове у нас. А в нача-
лото на септември ще се 
проведе и вторият нацио-
нален събор „Каяк в бързи 
води - Струма 2010”. 

време и място
Макар и времето да е мал-
ко странно - по принцип 
този тип спортове у нас се 
практикуват през пролет-
та, когато реките са най-
пълноводни - „условия 
за каяк има и сега, макар 
и само по поречието на 
река Струма”, казва Ди-
митър Манев от Българско 
каяк общество. Другата 
възможност за по-запале-
ните каякари са язовири 
и езера, където може да 
се кара цяла година. Но 
там липсват екстремните 
изживявания, които може 
да предложат бързеите на 
любителите на силните 
усещания. 

Иначе в България усло-
вия за каяк има почти във 
всички планини - Родопи, 
Рила, Пирин, но там мо-
же да се кара предимно 
пролетта. Причината е, че 
за да осигури достатъчно 
адреналин, реката трябва 
да е бърза, т.е. пълновод-
на, за което разчита на 
топящия се сняг. 

Каяк или рафтинг
Всичко зависи от човека. 
По същество и двата спор-
та си приличат и предос-
тавят горе-долу една и съ-
ща тръпка. Разликата идва 
от факта, че в каяка човек 
е сам и разчита предимно 
на своите умения. Докато 
при рафтинга преживя-
ването е по-колективно, 
защото рафтът (както се 
казва лодката, с която се 
спускате по реката) побира 
до 8 души. Плюс инструк-
тора, разбира се, без когото 
спускането за начинаещи е 
немислимо начинание. И 
най-вероятно би свършило 
с обръщане още на пър-
вото по-сериозно речно 
препятствие. 

Каякът има и още едно 
предимство за желаещите 
да получат още по-силна 
доза адреналин - при него 

човек се чувства все едно 
е в самата вода. Причи-
ната е, че каякът е доста 
по-нисък, което обещава 
по-силно усещане за спус-
кащия се. 

За кого е този спорт
На първо място това е за-
нимание за хора със здраво 
сърце. И на второ, не по-
малко важно е подходяща-

та физическа подготовка, 
особено ако решите да се 
пуснете напролет. Никой 
не очаква атлети в лодката, 
но все пак не е лошо да 
може да издържите на час-
два усилено физически 
натоварване. 

„Интересът към каяка 
обаче е голям”, коментира 
Манев. По думите му на 
последния курс, органи-

зиран от Българското каяк 
общество, е имало учас-
тници на възраст между 18 
и 44 години (най-възраст-
ният „курсант” всъщност 
е бил жена). Самият курс 
е струвал около 120 лв. за 
4 уикенда (или 8 дни ка-
ране), а печалбите от него 
са символични. „Парите 
отиват за финансиране-
то на Втория национален 

събор”, добавя Манев. В 
събитието се очакват да 
вземат участие поне 80 
ентусиасти, които да пре-
мерят сили и умения във 
водите на Струма между 4 
и 6 септември. 

Освен за хора със здрави 
нерви обаче каякът е и 
за такива с относително 
пълни портфейли. Защо-
то екипировката (като за 

начало) струва поне около 
1000 EUR. В нея влизат 
не само лодка и гребло, 
а и неопрени, средства 
за защита на тялото от 
случайна среща с камък 
или друго препятствие и 
т.н. И все пак и парите, и 
рискът си заслужават, ако 
търсите силни усещания 
по вълните на реката. 

Христо Ласков

Състезанието
Три дни по реката 
Вторият национален събор „Каяк в бързи води - Струма 2010” ще се проведе от 4 до 6 
септември 2010 г. на река Струма, по-специално около Кресненското дефиле. Очаква 
се на него да се съберат около 80 участници от София, Пловдив, Стара Загора, Елхово, 
Варна и др. Първият ден е отделен за слаломното трасе, където ще участват едномест-
ните каяци. Предвидено е и място за двуместни каяци, а новото тази година е отборната 
надпревара в дисциплината „Паралелен слалом”. За втория ден на програмата в събота 
е включена „Регата Струма” по долната отсечка на реката до гр. Кресна. За третия ден 
организаторите предвиждат каяк семинар, по време на който ще се проведат различни 
занимания по интереси - техники, ескимоско обръщане, родео и т.н.

80
фенове на каяка са уважили 

първия събор, посветен на този 
спорт преди година. Очаква се 
тази година броят им да бъде 
най-малко толкова

▶
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